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recalle1 and again I
1
1

duly sworn by the Foreman, testifled as follows:

BY :MR. LANE:

A We were qUi te

Q Jus t a few liues tions, Mrs. 81:iorov1ch. I want to ;
i

take your minj back to your oonnection with Julius Rosenber~.

!
!

i

:
!

How well jij you know the RosenbeI'gs?

friendly.

Q Mrs. Rosenberg also? A Both, as a couple rather

than injivijually.
r

Q How long had you known them? A Well, we met them -1
~

I met them wben we live~ -- the first year I was married.

A 1941; I think it may have be~d
!

Q When was that?
I

'42; I don t know exactly. An:i then the secon~ year we

moved to 10 Monroe Street, which was their res1jence also,

and of course we vis! ted each 0 thaI' frequen,;ly; anJ after wei
~

moved to Chappaqua we did not see very much of them at all.

!ha t was about a year tina a h~lf after we were married we
i

rnovetl to Ohappaqua, ~nj from then on we ji~ not s~e too muchl
!

of them.

Q D1 j e1 tiler of tile Rosenbergs ever try to enUs t yo~

in theQGo~~t~!yC~~~'?astNy 8u
to work with them as COUI'iers~

A No-

Q Dij you ever have any jiscuBsion with them in ~ha~

respeC t? A No.

Q They ever ask your bus bin~ to act as a Courier?

A NOt not to the best of my knciwlejge; I jo not recall that
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conversa w. on.

Q Were you present in tbe apartment in the early part

of January 1945 at which tlme Dav1~ Greenglass was also
&

present? A Tha~ s the time Mr. Herrington has been asking

me about?·

Q. Yes. Do you recall mee~ing the Greenglasses at that
~

time? A No, I haven't remembered meeuing them there.
I

Q Dii you ever meet the Greenglassee at the Rosenberg!:

apartmen ti'! A I met Ruth Greenglass once.

Q When was that? A I jo naG remember the time I was

A I doQ What jid you jiscuss when you were with

visiting.

Q Was it; prior to January 1945 or subsequent? A I

cou1dn 1 t sqy uefini tely whe ther 1 ti was or no t.

not remember any jiscuBsion .. I JUSt remember seeing her in

a blue-green coat. I JO not remember whether she was leavi

or coming in. Th&t is the only thing I remember of her.

Q Have you haj any j1scussion with the Roeenbergs

since their axxes~? a ~o) jefin1tely not.

Q Dij you talk to your hus'band Mike abouli it sinoe

their arrest? A We of course jiscussed their being arrestej)
as espionage agents.

Q. Did that frighten you somewhat? A Yes, qUlte.

Q Why? A Well, we were frienjly.

Q You think that you might be invclvej in it too?

A No, but usually when someone gets iO trouble, friends

usually are orought up also.
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~ Did you talk to Perl about i~? A No, we ~iJ not

talk ~o Perl abo ut; 1't.

~ D1 j you ever Sis,cuss it wi th him? A We had ne vex

1iscussed anything with Ferl.

Q You jo not jeny knowing Perl? A Yes, I 5eny know-

ing Perl.

~ lOU still jeny that? A Yes.

THE FOREMAN: You jeny knowing him?

THE WI1'NESS: Yes, I ~eny knowing Perl.

JUROR: We were ~alking, I think 1~ was yester­

day, about the purchase of the car on a Sunday ~omet1me

in July 1948. You went out ~o see the owner of this

Stutle 'taker, was n I 1i 1 t OJ

THE WITNESS: Yes.

THE JUROR; He haj a:ivert16e~ his :les1re to

the oar 1n the newspapers 10 Clevelan~. Now, were the

other people there trying to bUy the car at the same

time you were there1

THE WITNESS: There were other people there. I

do not know why they were there.

JUROR: You saw some people in the back yard,

in ~he back of the house?

THE WITNESS: Yes.

JUROR: Dij you see o~her people looking at the

oar when you were looking at it?

THE WI 'l'NESS: I jon I t know. No, I jon 1 t think

so"."!-' am-~,-a."(TS,--aar-e-r·-·'~-'~-



THE FORF;MAN: You may be excuseJ.

MR. LAN1: Is there anything more you ,~nt to

t~ll us abou~ the Rosenbergs?

THE WITNESS: N"o, but I am willing to ~:tn8wer any

questions about ~he Rosenbergs • I jo not know of

anyt hing I can just g1 va.

JUROR: Were you surprised to know that your

frienjs, the Rosenbergs, were involved in a spy case?

THE WITNESS: Very defin1 ttely.

JUROR: You had no 1jea they were involved?

THE WITNESS: Defin1wely not.

BY .MR. LANE:

Q Did you ever anticipate taking a trip to Denver,

Colorado? A Wejiti take a trip --took a trip to Denver,

Colo. We 51:1 not anticipate itt as such.

Q/,'henji:i youtake it? A Shortly afteI' we got the

oar in 1949. It was about two weeks before Labor Day.

Q What waS in Denver? A ·Jus t the Rocky Mountains.

Q No relatives? ~ We have no one there.

~ Did Ju11~s Rosenbag ever ask you to go to Denver?

A No.c ~e haJntt seen Julius Rosenberg for yeaTs when we

jecijed co go. Vile just got the cal' an:! jecijed to see the

western part of the Un1 tej States.

Dij you ever assist Julius Rosenberg in any way,

I

1 n a.ny mat ter 1 A I think I have fe~ him once or twice.

Q ihat1 ! I haj fed him, haj him in to jinner.

_._---------
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Outsije of th&. I jo not; know of any othe:r assistance you

mean.

Q Julius Rosenberg visit yo~ at Chappaqaa? A Yes.

Q ~u1te frequently? A They ever there for a summer

vacation. They stayed about a month.

(Oont. by BD)

---_._._-~



Q Abou t what'? A They stayed abou t a month.

I
Julius

!
I

Yes, that r sA

Ann Sidorovichbd 1

Q Do you reco gnize this picture?

RelLB
9/1/50
(Mr. Lane)

Q At your place? A Yes, in Chappaqua.

hosenberg and his son.

Q With you people? A That's right.

Q When was tha to: .h Well, I think it lAas the only

summer we were out there. That wou16 have been toe surrmer

of 1943, I believe.

TAKE III

Q And that was taken A On ou r propert}T.

MR. LANE: May the record se indicate.

Q And do you recognize this picture? A That is

Ethel and Julius Rosenberg.

Q Was that taken up there, too?

that one.

I don't know about I
I
I

Q They stayed with you for months, so you knew them

quite intimately? A I knew them well.

Q Did they ever enlist your services in any of the

work that Rosenberg was doing as a Communist? A There was

one time i did some typing for Ethel. 1 don't think it was

anythlng to do wi th the Communis ts. I have an idea it had

something to do with t~e war effort.

Q With the Young Communist League? Ii. No. Somehow

I

I

Rent Control or something comes to mind. She was working

at this little office right across the street from our

apartment on Avenue nB tt and I think it was shortly after I

me t her she found I could type and she asked me to stop in
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one afternoon, and I did. but it had nothing to do with any

Communist thing; it had something to do with the war effort.

Q. Did you talk to Perl recently? A I have never talke(d

to Perl.

~ Where do you plan to go when you leave New York?

A We should like to go up to Connecticut to see my paren ts.

~ How long will you be there? A Well, for theweek •

Q An d then where dl d yo u plan to go? A Back to

Cleveland.

~ Does Mike hold a job out there now? A Yes, he does

Q And you don't want to change your testimony at all?

A No.

Q You recollection is still as clear as it was the

last two times you testified? A Yes.

~ You don't want to change your testimony in any way?

A No.

~ And you still insist that everything you said was

the truth? A Yes.

BY THE JURY:

~ Why did you deciae to move to Cleveland? A Well,

there were any number of reasons. We had to commute over

an hour to get to Chappaqua. from New York and an hour and a

half Mike had to commute to New York to get out of Brooklyn.

And then most of his friends were going into the Army and

he was 4-F, so he fel t lost and out of things. And then

there were several otper little things that came up and we
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just decided to sell at Chappaqua and go to a city.

~ Well, why Cleveland? A Well, 1 think we discussed

going some place with friends and they suggested Cleveland

as a good place for an engineer because there is much indus

there that requires that kind of labor.

BY MR .. LANE:

"q. Who were the friends; the Rosenbergs? A I don T t

believe the Rosenbergs said anything. I don f t know whether

we talked to tbem about that time. But I think .Mr. McNutt

might have mentioned it and I think our neighbor, Bill

Morrison, mentioned it too.

Q, What doe s he do? A He VHiS the carpentar. lie is

our neighbor in Chappaqua.

~ Wha t does :MeNu tt do? A 1 don't kn ow what he is

doing now. He has a farm.

Q Where':' A In Frenchtown, New Jersey.

"" Did you .talk to Alfred Sarant abou tit? h No. I

don I t know Alfred Sarant.

'or:(, How about Joel Ba.rr; do you know him? A I have

never met Joel Barr.

Q Well, r show you a picture. Is that McNutt?

A No. That's Russell McNutt. Thatts not the McNutt I'm

talking about. I'm talking about Waldo McNutt.

Q. ·Are Waldo a.nd Fusse 11 -- what is thai r rela tionsh1p?

A 'Jhey are brother s.

Q Where did you meet Russell for the first time?
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A At his mother t s fartl1 in Connecticut.

Q how did you happen to know him? A We met him there.

Q, Well, have you seen very muoh of him? b. No. The

only other time I saw him was at his brother's farm in

Frenchtown.

THE FOREMAN: You kr.ow, my impression is that all

the things that you want to say you say so fast --

I have nothing more to say.

MR. IANE: Can she be excused"?

THE FOREMAN: She can be excused.

[WITNESS EXCUSEP]



Q 1939? A 1939.

as follows:

Sidorovich

SID 0 R 0 V I C H, called as a wi tnsss,

bd 1

(Mr. Lane)

MICHAEL

a propeller to create a form of vacuum, and the experiment

Q Now, when was this, Mike? A This was in t39.

could get sufficient lift to develop an aircraft that could

september 1, 1950

. having first been duly sworn by the Fbl~eman, testified

Aeronautical Corporation, I think it was called.

Q Ha.ve you worked with him on different projects"

A I worked with him on one project.

Q whe. t \'\las tha t? A That was when we were both working I

on an experiment or, rather, development at the Williams

Q W~at sort of an experiment was it? A Well, this

Mr. Williams had an idea for a type of aircraft which

employed a different principle and we set up the apparatus'

in a 10ft I '\that he had rented, we made our own equiepment and

we ran tests on this experiment that he was trying to develo I'

Q Well, what sort of an experiment was it, what prin­

ciple? A Well, I believe it was the Brinouli principle

that he was employing. The experiment was to determine the

amount of lift that he could get on a flat surface, using

was the measurement of that vacuum to determine whether he

operate on that principle,



more than a month with us tit the cottage we had in Chappaqua

Q Rosenberg spent some time at your place at Chappaqua.

A u e came up with his wife and his first-born right after

!
No!.

I

s j,<10rc)'? .~ eh

Did you work wi th him on any other experiments? A

Did you ever take any pictures fer him? A No.

Q

Q

Q Do you k;now Alfred Sarant? A No.

Q. Do you know Joel Barr? A No.

Q. Do you know Russell j,v1cNutt? A Russell I met.

Q Met':' A Yes.

Q Did you ever act as a courier for anyone? A No.

bd2

Q. Did you ever develop any pictures for him? A No.

Q Did you ever do any copying for him? A No.

Q Did you ever do any drafting for him? A No.

Q Did you ever make any notes for him? A Noo

Q Did you ever deliver any material to him? A No.

Q Did you ever deliver any material to anybody that

you obtained in Cleveland? A No.

we moved out. He spent, I believe, a month or a little

Q Do you know his brother? A I know hi s brother Wal •

Q Yes. What does he do? A Waldo is a farmer.

have you talked to the Rosenbergs since they were

Do you recognize this picture?

Whom does he work for?

·r

No.A

I don't know.

Russell is an engineer.

A

A

A farmer.

No.A

And what is ftussell?

I s what?

Q

Q

Q

i
I
I
i
~

!
I
II arre s ted '?

"I
I



bd.3 . SiQorOv ich

Q, Did you talk to any representative of the Rosenbergs

since they were arrested? A Noo

Q Have you talked to Perl s mce you were subpoenaed?

A No.

Q Did you ever talk to Perl? A No.

Q Do you know him? A No.

Q You still insist that you don't?

having met him.

A I can I t recollecl

(ql, You sti 11 say there was nobody with you on the Bunda

that you bought that car from Mr. Pfleger? A That's

Q And you still say that when you returned from your

li ttle t,rip around the· square there was another eRr in the

driveway? A As I recall, there was another car in the

driveway.

Q Well, did you pull your car up in the driveway~ too?

A No. I pulled up on the side near the sidewalk, because,

as ,I recall, that other car was in the driveway, it was

pulling out of the driveway.

Q Was there any car in front of .the house except for

the one that you pulled up in? A I don't recall.

Q You pUlled the car up to the curbstone in front of

the house? A That's right.

MR. LANE: Any questions, Mr. Foreman'

THE FDRE'MAI:\T: Any further questions?

You may be excused.

Q Just one more thing. This is your last opportunity,



and tell the truth. A I told the truth.

Q You still insist upon it? A I do.

Sidorovichbd 4

~ All right. Do you recall my confronting you and

Mr. Pfleger the other day out there? A I do.

Q Do you recall what he said to you? A Not exactly.

Q Well, in substance do you recall what he said?

; Mike; you wi 11 never get another chan. ce to cOnJ e back here

A. Well, he said that there was someone else with me.

G; And he also said, ltyou know, Mikell -- in substance

. Ilyou know that r s not so, when you say there wasn r t anybody

with you." 'Do you remember him saying that! A He said

that. And I told him that he was mistaken o

Q No, I don't think thatlswhat you said, Mike •.

That's what you mi'ght have meant. You correct me if I'm

wrong. As I recall your statement to him, you said, "I'm

not going to change my testimony. It A No, I didn't say that

Q, Didn I t you? Well, I thought you did. Maybe your

recollection is better than mine.

MR. LANE: Well, if there are no further questions ­

THE FOREMAN: I would jus t like to sa.y, 'bflfore yo

leave: The other day you might have thol.1ght that there

was a little feeling here in the Jury. Now, I want to

say that, again, as Foreman, on behalf of the Jurors

and confirming Mr. Lane's statement, you could still

be our friend, we still could be friends. NoW, you

still want to stand on all that you have told us?
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THE WITNESS: I doo

THE FOREMAN: Because we are trying to help and

help you, we are trying to help your wife and the

children.

I
I
I
I
~

THE WITNESS: And I'm here, gentlemen, to help

you, too.

THE FOREMAN: you say that sincerely?

THE WITNESS: I say that sincerely.

TIE FOREMAN: So help you God?

THE WIWESS: So help me God.

THE FOREMAN: The. t' s part 0 f the oath that you mad •

THE WI '!NESS: That's right.

Q Now, Mike, one mOl"e que s tioD • Yousey you want to

help us, sincerely. Have you ever been affiliated wi th the

Communist organization'? ii. I have.

Q When? A 1 was a member of the YeL, that ·is the

Young Communist League, from about '35 or '36 until my -­

until about '41 or early '42.

Q And you got out of it then? A And I dropped out of

it then. And I haven't been a member of either the Young

Communist League or the Communist Party or any other organi-

zation associated with them since then.

lias your wife ever been a member of either?

member either of the Communist Party or the Yo.ung Communist

that to my knowledge -- and as her husban~I'll say this:
II A
! I'm speaking as her husband -- my wife has never been a

I
I
I
I

----------
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League or any other organization that I can recall that is

associated with or dominated by them.

Q Did you meet the Rosenbergs while you were a member

of the Communist Youth Movement or League?

(Cont'd by LB)
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A I met the Rosenbergs when I was ~- rather, I met

Ethel Rosenbrrg when I was a memrer of the Young

Communist League.

Q. Wasn't she quite act1 va in that organization?

A Echel Rosenberg I met at a. Young Oommun1st League

social. I mean, this may seem as though I am trying to

dodge ito I do not know whether she was a Communist or
l

Q, Do you stll1 belleve 10. the principles? A No, I do

not believe ln the principles.

Q When jid you change your views? A Well, 1~ is not

a questlon of changlng my views. It is a questioo. of growing

out of them. I never broke with them in the sense that I am

Young 00mmunist League member. When you meet someone a~

a social tbey mayor may not have been, or they may have

been brought there as contacts to be introuuced to the

organization, and I never bothered to ask any of these

people whether they were 10. the same group with me or not.

I assumed they ~ight be, and I did not worry about it.

~t Julius I had met before, I think I had met him once

before tha t.· I went to high school with Julius. I did

know Julius in college, bnd when I met him again I believe

I met him at a Young Oommunist League 80cial.

Q, Didn't Julius talk about the Oommunist principles

all the time? A Well, I imagine he :Ud, because I believe

I spoke about them at the same t1me, about the same tt1ng at

the Same time.



19437

Sidorovich

vloIEHitTtoPl.::fosed-tOo<communtsm·or comrnunists~I .feel it t·s

a personal choice that the people must make, and I don't

find thau I can think in parallel jirec~ion with them, so I

dropped out.

Q And you dropped out when? A In '41 or late or

'42, shortly after my marriage.

Q Now, Julius Rosenberg visited you at your place in
1

A 'I'hat s right.

Q At that time he was a very active member in

Oomm.l1n:ist acti v1 ties, I believe he was a member of the

Communist Party and also a member of the Young Oommunist

League, he was very acti ve in those ::lays, so I assume he

must have discussed it with you in 19431 A No, we did not

talk abou, communism as such. I mean ,after the war started

there were 80 many ouher things to talk about wi thout bri

ing in the question of whether this was r1ghu or that was

right, although I recall that I went to one, I believe this

was in 141, I went to one meeting that was held to urge the

opening of a s8con::'1 front where some RUSsian General, I

forget his name, gave a ~alk on the xela~ive strength of th

Soviet Rej Army, anj there was a collection made of course 0

help Russian War Relief, and I recall tha~ I was there with

Julius, or, rather, Julius was there.

Q When was that, 19437 A I believe it was in '41.

JUROR: We weren't in the war, how could we

have a second front at th& time,

THE WITNESS: Then I am wrong. It mUS t have
.,•• -"~"~~-._.~,-"_'"'«"._"~"~""."..~''''O~"~~".~.~"o, .••.~
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Q 1s there any reason why you mtgh, be protecting this

man Perl? A 1. Can I t recall ha'Ving me t Mr. Perl an::i I can It

think of any reason why 1 should.

(WITNESS E!OUSED)

Q Did you know the. t Juli us had been ac ti ve in these

espionage activities? A 1 jid not know that Julius had been

active in these espionage activities up.til the FBI oame to

me and told me about it.

oeen later. It was while I was still in New York.

Q Did you know the Greenglasses -- Ruth Greenglass?

A I will tell you frankly, I 30 not recall Ruth Greenglase

at all. I 30 no~ even remember meeting her. But I knew

because I met him at the same sooial that the Young Communis

League used to run, and where I met his sister too.

Q Aj; the same 1itme? A At the same time or about the

same time; it was in thatperiod.

Q .I.e there any reason why you should be prate cting

this fellow Ferl? A Pfrdon1

LB-3
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A ~~itehall 3 -

Perl

recalled as a witness,

A Oh, yes.

PER L ,

I clo.

Yes ..A

Who is he?

NOirJ'l do you kno1l'J a Professor Theodore Von

Yes ,

Wha.t 1s his full name? 1~ Rctymond L. Wise.

And his aG.dr e s s 'I A 80 Broad Street.

Q

Q And did he advise you of your constitutional

Q,

Q

~ And his telephone number?

I
,I
Ii
Ii
Ii
~
II

~

A \l1ell, he is in my opinion theI
,I

number-one ma.n in aerodynamics in the 1rlorld. He is qu~te Ii

a well known scientist and consul tant on aerod;vnamics and I
i
II
,I

Q Ana is he affiliated with Columbia Universlt~'
""."__.",".",_""_~_,,~ __-_,,L

i
!'

completely?

applied mechanics questions.

testified as follows:

having again been duly swo~n by the Foreman,

Q Be expla.ined tha,t, and jrOU understand. tha t

incriminate or degrade you?

i

tional rights a.re I tha.,t you have a righ t to decline to

anS\i:er any questions which in your opinion may tend to

rights?

0866.

BY :MR. LAN E:

Q Mr. Perl, you have consulted your attorney

before you appeared here this morning, 1sn t t that correct~

A I spoke to him over the telephone.

IfJILLIAM

September 11, 1950

Presented by Myles J. Lane, Esq.

He: John Doe
... ,-



Perl

A Yes. He has an honorary professorship of mechanical engi-

neering at Columbia.

Q And what is bE position today? A That is

the only position I am at all sure that he holds. He ha.s

been the director of the Guggenheim Aerona.utical Labora­

tory at Cal-Tech. Whether he still is the director, I don tit
know.

Q Isn't he a oonsultant for the Air Department?

A Oh , yes; that's right.

Q And is he located a,t the Pen tagon in \~'ashing- I

ton? A Yes, he has an office there.

or had a secretary, thel"='€.

Q How old a man is he? A

He has a secretary II

~
!

About seventy_ !

Q. Seventy? A Yes.

Q And have you worked with him? A, Yes, I hav •

A Dnring my Columbia period, be tween I

1946 and 1948.

certain.oonsulting activities for the Army Air Forces.

him? A

I
Q Vlha,t sort of iJiJork (tid you do \ivt th him" or for I

I
Well, two type s - academic; ttnd I helped him in ~

I I
~j

attended his lectures a.nd wrote them up, I got to 1'ITork on

some research under him, and I also earned some money throtfl

him by assisting him in his consulting work at the Air ~

Engineering Department Center Project for the Army Air 1,1:,•.•. '

Porces.

~Q Where did you do this work? A At Columbia. v

-----------------



Perl

Q What sort of an experiment was it?Q

ra tory, to do thi S irJorlt.?

Paroel.

,I

l11

':\
j

,j

i
II

~'r-
He had an office downtown, and I also did some on my own, ij

although through him, at Cornell, in the summer of 1947. I
. 1

Q Well, did you use the labora.tory, or a labo ..- ~
Ii
~A No; it was all theoretical ~
(I

design analyses or design estimates on va.rious questions. II
II

11

I worked up some analyses I'or him and sent them 1n to this II
II
~

engineering conceru,'ltrrhlch I believe actually hired Dr. ~

Von Karman to be their consul tan t - - that is Sverdrup & I

Awel~'
1. t was not - - do you mean tha.t wO!lkf - - it was not ex.pe:ri-~

IFG-3

menta.l;lt 'il'Jas simply design studies of various components

for some ot' the tunnels that the Army Air Forces were con-

ternplating building at that time.

Q Is that wind tunnels? A . Yes. I recall a

design study on a steam ejector. I have forgotten the pur­

pose of it, but it was probably part of a drive for the

Wind tunnel. I recall an a,nalysis of the p01iVer required

to opera te a la.rge 'fJjlnd tunnel ..

Q And for this work he paid .you somewhere in the

neighborhood of three thousand dclla.rstt .A Tha t sounds

A I

yes.

vJhere does Professor Von Karman live?Q

approximately right, for the total a.mount of money;
~
Idon1t know where he is now. I

Q Where is his home, where does he live - do YOUI
know that? A Well, he h8.S a home in Fa.sadena. That is :1
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the only home I know that he has.

Q Does he have a family? A He has a sis ter.

He is not married? 1"1'0~\l , he is not.

Q Was he ever married; do you know?

I know of.

Q Does he have a home in New Jersey?

A Not

A No,

not that I know of. I had something to do with some fri

of hie in NBW Jersey.

Q Who are they? A Their nBm e was Broit-vn.

Yes.

,,~ You sa.y you had something to do w!l th them?

I borrowed an automobile that belonged to Von

Karman, which he had stored in their garage.

TfiThen was that? A This was in the summer of

1946 - - no I pardon me I tha~ t was in the sununer of i 48 •

Q You borrowed a car from Von Karman?

Q With his consent? A Yes.

Q And he had it stored - - A Well, it had been

8 top!':? d in 1'1 sw York for a while I and I drove 1 t out to this

garage in New Jersey, where 1t was for some time. I don't

know actually when I drove it out - -

Q Well, when dlo_ you obtain this ca.r?

obtained the use of it in the summer of 1948.

A I

Q l4hat sort of a car was it? lA, A Plymouth.

~ A ne"w one? A No, it wag quite old. It 'it'laS

about a 1935 or '36 model.

Q And d.id you then register 1 t'l A Yes.
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A What do you mean

A Yes, in Ne~l York 01 ty

Where did you register it - in New York?

Q In New York County?

Q And then you drove it to Cleveland7

(~\.

~

right.

Q Right up the street from here? A

Karman I s sister, in 1Jtlhl:>se na.me the Oclr '\,<iTa,S registered, and

for it. I recall, and I had to get a power of attorney from,

Q Ctnd tlliha t did yO'tl do wi th the car then'? A I

i::L Did you regi ster 1t in Cleveland again?

Q Well, how long did you have it in Cleveland~

A I had 1 t - - let's see - - i t v~'s_sn' ta. very long time.

Q. WeIl, 1rThen d.icL you. register 1t in New York?

A I t WEtS before I drove 1 t to Cleveland, 'if.Jhioh would have

been at the beginning of June or at the end of May, 1948.

I am not sure now - I hail a lot of trouble getting ];)lates

with that I got New York plates.

Q Where did you register it in New York?

the Traffic BU1'"'eau) I presume.

A I don't know.

A Yes, in New York.

Q When diet you drive tt to Cleve18.nd ~

at the end of May, 1948.

Q And I assume tha.t you must have registered it I

here.

in Cleveland when you got out there?

drove it to Cleveland and used it there.

IFG--5



was a sort of dark blue, a drab-looking color.

Q And it looks like an old car to me - - was it?!

r

I'

- -!

A It

A Yes.

A Yes, it look

.A Yes, butit

A I am sorry, I

A Ye s, I recall tha t.

Q And sort of shabby-looking?

Q Do you recall the color of the car?

Q But you do ldentif;y' the oar?

they h,ave tha.t peculia,r ra,dio.

Q So does that refresh your recollection as to

Q l~nd then there 1s this sign on the windshie1d

that 1s the place where you '"larked'? A Yes.

notice 1 t has K'l' 938 - tht5tt 1 s s.n Ohio number1

Q NOm,\' , you take a look at this pic ture. You

Perl

(~ I a.he;;,! you a picture and a,sk you if these re-

A It was old in years.

A I don't recall tha.t.

dontt. but I must have since it has the Ohio plates.

fresh your recolleotion as to whether this 1s the car?

A Yes, that looks like the car.

Q You may take 8. look a,t the dashboard there

was in pretty good shape, I think.

Q How long did you have the car in Cleveland?

like the one I had.

Q And it has the Ohio registration there - - so

by registering it - do you mean getting Dlates for it?

Q Yes. A I am not sure I ever got Ohio pla,tes

for 1 t : beea.u s e I didn' t ha:ve 1 t very 1 ong •

. do you recall registering it in Ohio?

IFG-6
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A Well, a comparatively short time. Von Karman wanted it

back again. I itTould say a eOUIJle of mon the I or 80.

Q And. did. he wrl te to you and a sk you to send it

back to him.?

Q

1 t back.

A Yes: he dId.

And did you bY'iug 1 t back'1 A Y ....T.... es, drove

Q. To. NerllT York? Ii,. fJ.lo Ne\~ J. ersey.

Q And did you put 1 t in the garage at the Br'owns

AYes t I did.

Q Did Brolvn knov; that you. had taken the car out?

A Yes, he did. I believe he did, because I had some cor-

respondence with him on that.

Q And. you figure you took 1 t back some time in

September, or the latter pa.rt of' Augnst, maybe?

sounds about rj.. ght.

At Th9.t

Q In 19487 A Yes.

Q And did. you notify the professor tha.t you. had

returned 1 t?

Q Did you give him the keys to the car? A I

don't believe so. I think I just left them 1n the car, or
them

left/with the Browns.

Q Did you know the Browns very well? A No-

only on these two occ~l,sions, on which I .put; the car in their

garage originally and brought it back again, did I meet

them.

Q Now j who Wet s thl s Mr. Br01ltln? A I don't know
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except that he was a friend of Von Karman.

i,,:'1i6''''''
... v.Jit"i4~;,!

Q How old a man? A Oh, middle-aged. I think,

from one of his letters, that he was in the publishing bu

ness; he had a letterhead.

Q, Does he have 8. family? A Yes; there was a

daughter, a girl, there when I brought the car back

or the other time; I don't recall now.

don't.

Q How many children, do you know? A No, I

Q How old 1s the girl?

~ .What does that mean?

A Fairly young.

A About fifteen ..

~~ And . any sons? A I don't recall any ..

Qj Was his wife, Mrs. Brown there - - did you
I

ever meet her L? A Yes.

Q Is it a large place?

fairly substantial house.

A Well, yes, it was a

stantla.l.

Wi th a fi ve-car garage it must be fa.irl,y sub-

A A fi ve-ci~.r?

~ ~Va.sn ttltfive-ca.r1 A I don f t recall the

garage as large as that, but it was a large house, yes.

And it had some ground around it.

Q Do you recall ever having met a Mr. Pfleger

in Clevela.nd? A Pfleger?

Q Robert Pfleger? A No, I don't.

~ Do you recall ever going with anyone to look

over some second-hand cars? A No, I don't.
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[Group of photogra.phs marked G'ranc1 Jury Exhibits

1 to 7 , this date, respectively.]

Q NovJ, I shOlrJ you. Grand Jury Ex..l-:libits 1 and 4,

and ~sk you if you have ever seen that person before?

A I recall the pictures, but I don't recall the person.

,~ You never met that man beforef't IJ No<,1 .
Q, You cion t t knO"l;\T him? A No , I don' t.

Q And you never met him before? A No I not to (

my 'knowledge.

Q Now I Shov\T you Grand Jury Exhibi t 2, a.nd ask

No,

I
I
II

~
i
I

I
!
1
i

A

No) I:iontt.

May the record indicate that IMH .. Ll:,NE:

Have you ever seen her before?

Now I show you Grand Jury Exhibit 2 agaln l
."-,

l¢\(,

Sidorovi ch .

am showing the witness a picture of Michael

recognize her?you

donlt ..

you if you recognize the woman on the left?

recall her'.

you if you recognize the woman in that picture?

if

picture, on the left-hand side of the picture, and ask you I
~
~
Ii

A No, I don1 t
Ii
[I

II

Q Now, r ShOirl yO'U. Grand Jury Exhibi t 5 and ask ~
!I

/I Iii
,H No, 11

r:

~
1,

~
~ And I sho\", you Grand Jury Exhibi t 6 and ask ~~

A No J I d.on~t
~

iJ
_.~ .<0.".

r
II

and ask you to focus your attention on the woman in the

you if you recognize the man in the middle there?



Q I shotV' you Grand Jury Exhihi t 7 8~nd ask you

Perl

if you recognize the woman on the right?

Q I ShC'Vi you Exhibi t 3 and ask yeLl ir you

recognize the woman on the left? A No, I d.o n ' t.

!~IP... LANE: Now may the record indicate

that the exhibi ts "V'lhich I have just shown the

witness are pictures of Ann Sldorovich.

Q You nre positl\re th2t you dontt knot'l either

Ann Sidorovlch or Michael Sidorovlch? .fA Well, so far

as my recollection can carry mc, I am positive.
C",
~ And you never naw them before? A Yes,

:Q Do you }t:no1'I·where you 1r'lere in July I 1948?

Lla-bora tory of the N. A. G. A.

A In Cleveland, I presume, and working at the Cleveland

I couldn't say· I don't remem-," ,

t* Becau 3a I IJOtlgh t

QJ Did you ever take a trip in your automobile

~ You d1d?

Q Did you ever looit at any second-hand au.to...,;

ber it.

out to Palmer, Ohio?

mobile s for c"nyone during the m011th of July J 1948?

posslb13r 1ooked at some for myself.

some time 1n '48, I believe,

(CONTINUED BY LB)
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and as a matter of fact I jij go with a friend to look at

s orne •

. Q. Who was the friend? A It WcH:3 my colleague a t work,

Milton Klein ..

Q Milton Klein? A Yes.

Q You went with Milton Klein to look at Borne cars?

A Yes.

Q Do you lenaw where you went? AI couljn t t say. That

is to say, I 1'80a11 looking in the paper an.d investigating

a few pri vate possibili ties ~

Q And when :ii d you buy this Carr A Oh, I :ion t t len. Ow.

I think it was in the fall of '48.

Q In the ~all of '481 A Yes.

Q When :lid you star t 100k1 ng for this seoonj-hand

Car? A Well, you mean a oar for myself?

li I 100. t t know. I t hi nk I k€~p tjan eye

on the paper off ann on juring the summe:r an§ fall.

Q, Di:i you eVf~r go out and lock at Cl.ny prospectsduI'i

the sumrner'? A I very possibly dij.

Q Do you know where you went

I :10n t t recall.

Q Did Kle1.n have a oar? A No, ! :.10 not b:;11eve h.e ha

a car at tha t time.

Q Did you use your cc~r When you went out to see these

pros}):: cts '( A I roue t have.

Q, Do you know v.'hether youjid or not? A Well, I jo

not know positively, but Klein 5ij not have any oar and I
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have used mine, yes.

Q How many places ji~ you visit? A I aID sorry; I

jon 1 t know.

Q What iiays jio you visi t these prospective sellers

of cars? A Well, it would not have been juring working

hours, 80 it was either after working hours or on week-ends.

Q Do you specifically recall thau Klein went with you

on all of these occasions? A No, I do not.

Q How many prospects would you say you looked atl

A It's a little hard to say. Possibly a half dozen., possi

a dozen, something like thai.

Q Do you recall ever going out to Palmer and looking

ot a sar, seconj-hand car? j~ Not specifically.

Q Do you recall going out with a woman and a man to

look at a oar at one time? A r~o, I do not.

Q In these -- on these oocasions that you went out

with Klein to look at seconj-hand cars, was there any aocasi

tha t you took a wom,3n wi th you?

suoh occasion.

A I Xi nit remember any

--------------

q, Were you going around with a.ny @Xl in Cleveland at

that time, in July of 1948, say? A I don't recall that I

Q Is this fellow Klein marrierl? A No' he's 91'n~1
, . . >.. 0 e.

i~, Was he going arounti wi th any gi rl a t 'that time 1
A I jJ1, I t know.

Q. When you wen t around to look a t these second-hand

I ji j you e Vel' look a t the mo tor? A A t the mo tor?
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ott ve car or

A It WaS a Studs-

A Did I ever en~er a

I mean, whereabouts jij you

A Cleveland.

f\ I could have jone that, but I

A YeS, I think so.YeS •

n,'.). Y ""~ eo.

Q INherealX)uts in Ohio

Q

Q v;rhat model, what year? .fA Oh,'41, four door

'l Wha t sort of a car wa.s it l'

Q You bough t a '41 four ::loor black car? A Yes.

Q In the fall of 14g1 A That·s right.

Whom jid you bUy it from? A I don't remember the

on the eas t s1 de, I :10 no t know the street.

Di:i you ever enter a hou~~~e during the perio:l that

Q Did you ever turn the hood up or take the cover

Q Whereabouts 1n Ole velan:j, vvha t stree t? Ii. I twas

buy it in Ohl~, what city?

house? You mean of the owner of the pro

you were looking over these cars?

Q You .must have a bill of sale somewhere? A Yes, I

must have it, or at least I had it. I don't remember his

name offhanj. I recall entering his house though.

Q The man that you bought the car from? A Yes.

Q When j i j you eve n tual1y bUy your car'? A Well.. I

suppose I coul:i finj out,but it 1nr:U3 in the fall of ·4~.

off, lift the hood up?
such

)0 not recall/act specifically.

bak,er ..

name.

LB3
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(~ vvas it in palmer, Ohio? Ii I Jon't think so.

Q Well, you ought ~o know. A Yes. As far as I can

Q Is Palmer on the east sine of Cleveland?

think so. I think it is south of Cleveland.

•A I don t

Q What sort of a house was it that you enterej, can

you describe the placer A It WB.S a private house on a

street with trees, nothing special, that is. It didn't have

ground around it. Ij; was one of a row of houses.

J(~ Ha.ve a dri v6way"? A Yes, it ha,d a dr!veway. l
• j

Q Was the man s wi fepresent1 A Yes, she fias present.j
:1
ti

Yes, I recall her present on one occasion. j
• !J

'1

~
,~ How old a man was 1 t tta t you purcha.sed the oar from?

fA Oh, fairly --well, Itd say 35, 40.

A I cQuljn ,I t --.... I jon.", I t knOiJl1 ,. 'I,
, ~

4
~
~
·1
:1
!

q Row a 10 was the wi fer

maybe a Ii ttle younger.

Q iNere there any ohildren arOLlnj1 A I am not SUre.

I think there was a chil:] , yes.

Q Was there anyone with you on the :-la1 you purchased

the oar? A I think Klein was with me.

Q Anyone else? A No, I don't think th~re WBsanyone

else.

Q Klein look at these cars each time? A He looked at

some of the cars I looked at.

around with me all the time.
I don 1 t know whether hevJent

~';~-~='~=~"""""".,=::,,,,~-·""'==~-=--""'''''i'''''-''=''''''-====-=-=-'''-=:r="~-''''=====~-·~-=:'~«~:=--=====-='""-'===-~-''.~-=<'''~=-'---C=·.~.=·_.=< - ·"'""'_:~·:-.··"'.~~~·"=_="O""""~"-""""-<;'-"'""'=·-~·'"-_'.,~~="",,,,,,,,,"="""',""'-=r_""""=L'='=-"''';~~=-_=''_~~-'-='"""'~==--=_=~-..,~"""=
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Q Well, who went around wi th you when Klein dijn It

go arounj? A I 10 not know if there were any such occasions

or wheEher I just went myself. ! jon't recall anybo1y

besijes Kleinwith whom I looke5 at oars.

Q llnd you Jrove around in Professor Karmen's oar

each time? A Presumably, yes; at least, most of the, time.

LB-5

Q Are you oertain that you never took the 81

out to look at seoonj-han~cars? A Yes, I am.

Q You are positive that you never tOfrk the

out? A Yes, 1 am positive.

Q Are you positive that you nBver took the Sidorovi

out to DEi Mr. Pfleger's house in Fa,lmer, Ohio, on a SllnOa.y

in July 19487 A Yes, I am positive.'

Q Is there anything else that you want to tell us in

way of explanation of your visi~ with Vivian Glassman in

Cleveland 1 A Tome the great mystery is who sen.t har,and

tha t is no thing to te 11 you but simply something to ask you~

Q Have you :lone any-thinking about this since the las

time you were herer A Yes.

Q Do you recall anything else th,; you migh; have

neglected to tell us a t the. t time 1 A I bell eve I recall

Sobe11 in my 01 ty Co lIege jays.

G) If'lha't jo y' au rec~l.L- .ab·ou't.. ~l..'j mo.?· f\ I.:J 1 k
-" • ......~,.l 1...1.~ ~.;.A0 n . t ··now, j US t

his presence. 1:10 not tbink I cou.ld have or eli::i see him

af ter 0i ty Oollege jays, but I think I knew the person in

01 ty Co lIege.



LB-~ Perl

Q Where joes this man Klein work? A He wOrks at

the EAOA Cleveland laboratory.

Q NAOA? A Yes.

q, iJVha t is that '( A N!1f:ional Advisory Uommi ttee for

Aeronautics ..

Q, In 'the Cleveland laboratory? fA Yes ..

Q Is he working there now? A Yes, he 1s working

there now. He is planning to take a leave of absenoe to

.come back to New York to a t;tend NYU.

Q When joes he plan to jo that? fA Bethought he

would lea va this week sometime, early this week,to:1.ay or

tomorrow. \Nea.re finisbJ.ng up some papers there an:t he's

attientiing to the last minute jetails ..

Q Did you two work togeth~r up t;b.ere1 fA Yes; when

he came out in '48 we got to work on some projeot$ of

mutual interest. He worked wi th me.

Q He worked with you? A Yes.

Q Did he go to NYU too? Or jid he go to City College

Yes, he wen t to 01 ty College ..

Q In your class there? A He was in my olass in cl.

few, but I· believe he was a. chemics!:l engineer.

Q Wb~ did you work on in Cleveland together? A Some

questions oohneoted with transonic flow past airfoils and

bojies of revolution.

What joes that mean? A Well, the phenomona are

theoretical calculation of the pressures on bojies of

---------------------
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tion, which shapes such as tnis (in ji CB. ting) anj on two-

dimensional shapes such as this (in,jica ting) -- as the

shapes travel at s~ejs which are 1n the neighborhood of

speed of sound, tlle phenomena in this range are qui te

ji ffsren t from phenomena at loVii speed anj at supersonio

speeds, so there is a gaptote filled in in the theory of

what happens in this speed range.

':i You were ,tieing this for whom? fA For the N.,ACA.

Q Where is he go! ng to live in New York? 1~ Behee a

family here.

q Has he'? WheT e? A It's in my neighborhoo::1; I do

not recall the exact ajjress.

Q What 1s his father's name? A I dent t know.
'\}

(~ You say he has a family. You mean he Ii ves wi th his

father an~ mother? A Yes.

~ He is just obtaining a leave of abaencethough, 1s

that correo;? A Yes.

(~ Are you 0 btaining a lea ve of abean cerA I r,esigne ~'

Cl When 0.0 you tiak.e up your 5uties a t Columbia'? A 'r
'i.J

week.

Q You golng~ 0here as a -~'AS an Instructor in

nhyeics.

Q Is there any particular reason why you might not

want to say that you knew the. SiJorovlches1 fA No, no parti

reason.

Q Is there any reason at all? Would there be any



reason for your -- if you jo know the Sidorovnches, for your
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failing to jivUlge tha t informat ion? i~,re you afraij that

it mip'ht connect you up with some communistic activities?,:J

A No, I am not.

Q Beoause I recall that you testifierl when you were

here before that you tried to play :lown the fact that you

knew certain people who 'were affilla ten wi tb. communis't

ae t1vi ties. A Yes, tha t's righ t ..

c~ That you thought it migh'G hurt you in yourparticul

sphere of activity. A Yes.

Q Isnft that 80? A Yes; Iam afraid of anything

thai.; would tend to prevent me from joing physics ..

q So you are sure that in the light of that fact that

you ;)0 not;:·;.now the Si joroviohes? Are you pos1 tive you do

not know them and nevel' saw them? A Yes, I am positive.

Q Do you recall ever having me t a M1'. Pfleger'? A No,

1 tiC) no t •

(:t Do yOLl recall ever ba vi ng bee n present in Mr ..

Pfleger's house when a car was sold to two other people?

A Nf), I do not recall any such thi ng ..

MR. LANE: Mr. Foreman, )0 you have any further

t " ?que.s ·1 ons .

THE FOREMAN: Any questions by the jury?

MR. L.ANE: Do you want to step outE ide for a. momen t?

Firs t of all, is there any thing els e 1jha t you wan t to

tell this jury, any statement that you want to make?
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THE WI TNESS: 'No, I :100 1 'C think so.

MR. LANE: Woulj you be gooj enough to just

step outsi,de '(

(WITNESS E~OUSED)

(Wi t n,e s s was r e eta 11e :j a t 1 P.M: • )

THE FOREMAN: You are s t iII un jer oa ttl •

BY MR. LANE:

(~l MT~ Perl, do you still have that Studebaker

oar 0 f yours? A No J I don It. I tratled it in:f or my l?resen t

car.

Q Where jid you traje it in'and when? A To the

Hughes Burnetti Company in Clevelantl last November.

G.i The Hughes Burnet t? fA ·Yes. It is now called

Frank Hughes BUI'nett.

MR. LANE: Witness presents a oar:) reeuiing

UHughes Blrnet't, 1950 Eas t l05th St., Oedar 0640. 11

It is now the Fra.nk C. Grismer Company

Q And this Al Kelly, ~s he the one you bought it fr

A Yes.

q He still with them? A I saw him there a. month 'or

80 ago.

I;';L When :lid you say you trafled t.his~in? A Last: fall.

I think it was November.

Q Wh~,t :lid you pay for that St ufieb;::tker car? A'
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Q You suxe? A Yes, I think so.

r;~ Di d you make a jown pay men t on it? 11.. No; I bought

it outright from the owner.

Q You paij the $800 in cash? A Cash or check or

something like that.

Q. YOU:10 no t know who t he owner was? It. I' d ha va to lookl:

over my papers. I think I hQve it written somewhere -- or

haa it. I could get in touch with you on it.

JUROR: Which was it, cash. or check?

TEE WITNESS: I :1on t t know. It was probably

a check. I ~on't think -- wait a minute.

Q Do you have the canoelleacheck'! A I don't think so

Q What bank di d you have a checking account wi th?

it. It would have been the Central l~ational Bank.

JUROR: Di d you h:~ ve :[1'800 in cash to layout

for i ti?

THE WITNESS: Yes, Itbink 80.

JUROR: Wouldn't it be clear in your own mind

whether you usej cash or check?

rrHE WITNESS: I recall some cashthere. I do not·

know whether it was 'the entire amount or not. The

psychology there was to bUy a car and people .:}ema.nded

cash. Now) whether he wantej all of it or not, I do no

recall. I ought to have a receipt somewhere.
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Q Did you get this car a8 the result of looking at an

a d in the paper? h Yes,! think so.

Q Do you recall in what paper you saw the ad? A Well,

it "waS e1 the r the Oleveland Pres s or the Plain Dealer-

c~! Do you recall 'Jvhat jay of the week you boun:ht the

ca r on or "1J~rEU3 ita t nigh t? A Tha t Icoul ~ln f t say. This is

the Stujeba,ker you are referring to"?

,'. y... D",i j you jriva the oar before you ',purChj~8edI.i ,as.. ,- ~

1 t? Yes, I jrove it, a little, not enough-

Q You jrove it? A YesJ I jrove it a Iiltle, drove

it around the block a few times, looke:.iat it.

Q Then you must recall what jay it was that you went

to bUy it? A Wha. t day? Oh, I think it was s.'Neek:lay

because it was either the first time I lookej t it or --

let~s see, it was dark at one time ..

Q You looked ';:i, t it a oouple oftimes1 I jon't

know, I think I may h~ve taught it the first ;ime I saw it,

but if that was the case it was a wjek jay.

~ You saij the first time you lockej at it it was

dark. ,t\ Tha t ma.y hb ve been the 'ti me I bought it ..

Q WaS it in the garage the first time you saw it?

A YeS, it was in the gar;:;~ge .. He :1:rove it out for me, "lnj

then I jrove it around the block ..

D1j you have the lights on?

They must have been on.

A Well, I jontt know.
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The man jrove it out anj let you take the car

arounj the block? A YeS.

Q No one else in it but you? A Klein m~y have beeh·

i nit with me.

Q, Dcn J t you know whethe l' he was 01' not? Snr,ely yoo.

mUE; t rem~3mber. A Whether he was in the car with me oc not

When you bought the car. A Yes, I am pretty

sure L"16 was there when I bought the car ..

C;Z, Have you talked aoout it since you Vilere here last?

[".. Nu.

q Ha ve you ta.lked. -wi th Klein about your appeltr~,noe

before the g~anj jury? A No, I haven·t. He i aware

the FBI is investigating me.

Why ::10 you say he is avvare, whY' 40 you say that?

Q When did you tell him? A Oh, I shoulj say ,2i. man

fA I told him.

q Bow istha t, jid they i nves tiga te him too? A I

aon I t know.. I don It thi nk .so.

How do you know that?

Q That;was before you came before the granj jury?

A I couljntt say. Possibly.

or two ago, a month or so ago.

Q Ahat did you tell him 1 exactly. A I may h5ve

told him I was going to appear before the grand jury.

\"(, V!hat ji j you jiscuss wi th him? Di j you 1;e11 him

about Viyian Glassman"( A Oh, no, no. I jij not tell him
~~any of the jetal1s conoerning this case as it involves me.

""f "
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Q, Is he a Communis. t1 A Not thai, I know of",

Q Is he affiliatej with any of the Young Oommunist

groups or anytuing" A Not that I know of.

Does he Know Vi vian Glassrnan? A I jeD t t thi nk so.

q Does he know Julius,Rosenberg? A Not thai~I know of~

Q Diu he ever j1scuss Julius Rosenberg with you?

A Well, yes, I :.iis c us ee:i it wi th him" I belt eve it was

after I came back from appearing before the grarid jury the

las t t 1ine "

Q Then you jij jiscuss ~'" Yes, I guess he dUd

know I ha:i ~lppeare~ befo:re the gran:l Jury. I think I told

hill1why I haj come to l'Q'ew York"

,~ V\'hB. t ji j he saw'? A I jon' t know"

Cr:, That, 's only a month ego" You must know what you

sa.1:1. You know you h,Eve -- pt:"rjon me for saying s'o, but

you ha.ve a. rather' 0·t1d habit,! :10 not knoW' vvhat the caU8e {)f

i t ie, of forge t ting tt16se things t ha t happened only .a week

CiX two ago" Certainly you ,:10 not forget wha'ti you to15 a man

two \Neeks ago; a t leas t, I jon' til A I recall one thing.

I asken him specifically, I asked him \'vhether he remembered

Julius Rosenberg.

Q And Rhat jijhe say? A He 8811 he jij not. I jo not

know if he saij that he jij not, but he certainly 5ij not say

t na t; b. e ji j •

~ Did he know Morton Sobell? A I janlt think I

asked him about Morton sobell.
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Did he know the Greenglasses? A We jid not

:iiseue s them.

fA No.

A No -- ah, I m~lY have m~~ntione:J. BaTr

to him.

Q, Doe s he know Br3rr'? A I tbi ok he :10 as.

Q What jij he jo before he went to Oleveland? A He

got a Mastex.s jegree, 1 ttlink at NYU. He worlce1 wil~h NACA

before b~ got his Maste:r.'s:iegree at NYU. Tba.t was cd~

Langley Field.,

Q 'When was thati~? A I think around '44 or 80,,'44. or

, L~5 •
JUROR: Whl':llj fi el~ is that?

THE WI TNESS: Langley Fi e1j- I thi nk I maY

have informed him about Langley Field waybl?lck.

,~ Tha t was in '41+. But then what ji;j he :101 A He

t 'le- k to NYU rfl r ,... ,', lv11;;\ f:'l t c>r' C1',':'j AO'",·"p.ewen I...ICl.O ' J 5 VU a J.)I..o.", ' .... l::l ~·""O·L'" ,
I think it \'\72,8 NYU,

carne back to the Olevelanj laboratory in the SLmmer of ·48.

QJ In the s umrneT of t 4~L Do you. remember wh(;;'n heoame

A No, it was in the

sum,mer.

Q That's in the swnmer. at least AU7USt -- tIt'" ,. eas. ,

I think it; is. ~\ I cou15n t ~~ S~3"Y EtO.y closer than that. It

was qUitE! long af ter I hh:i come back ..

~ You ?,~ot back about the first ('f Jun ~i~' ?~ oJ ••' .. e,J. ..In t you~

A Yes.
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~ Anj he came ~lck shortly thereafter? A Yes, If r3.

say inthe order of a month or 80, perhaps two months there-

after.

Di:iyou see IDllCh of' him cut ther'E;:'( A At wOl'k I saw

a lot of him, anj I occasionally saw him socially.

Where j1j he live out there? A Well,he lived in

some furnishei rooms anj also 11vej at the socallej'RoosGvelt

Ooop

group.

Roosevelt Cooperative. It is s t;udente I hOl.lsing

(~, Where is that lOC8."Gsd? A Tb.at·s on Cornell Roa:J"

I net know the number, corner of Cornell Road an::1

IGu eli d .A \Ten lle •

Q Thatwas the last place he lived? A Yes. I

he lives there now.

i~ I s he marri e j .01.' 81 ngle7 A:N, h.e I 8 si ngle.

1i eve

How olj a ma.nr

ortWQ older.

A or possibly a year

Q How 01:1 are you'? Pc.. 32 • So thaj;' woulj ma.ke biro

between 32 and 34 .

think D.e was in the NAOA for the latter part of the Vilar.

I ::10 not know what he jij in the first part.

'~i. Were they exempt?

the Air Corps Enlistej Reserve.

11, we were all taken into

Q And I assume that you registerej mat Studebaker

CaT in Clevelan:1? A Well, yes, I woulj say I :31:'1 jU:J2;ing



partioular one there?

ar ound.

CEi.L1Se

no t knc)'UlT;

t time.

A. Yes.

Perl

I mean the St;u::lebaker Car.

you recall where you registered the car in

A Well. wi t.h "lA p., Mol-or B y-' 1JlM,_ v ure~:;u -'u ,~_ ._. c. mc~n WhlCh

I jOQ't mean that one·

q ~:iihb.t was the license number? l\ BT 655§.,~",\,

Tt\at was the license number? A Yes .

q, Sep tember or 00 to ber? A Yes, aroun::i

the nur{lber then, i t pi'ob~:;, bly wiEunl t the number then,

Q You bought it in the fall of '481 A Yes.

Q But you h:_t j Prof" Karrnen t s Car Juring the 8 illnmer

Oh, the one I hi.~j.· Yes, thtlt was registere:J in Clevel;0~nJ.

until I threw it away.

t is is the most r0cent number for waich I carrie1 this tab

Do you recall when you registered the car? A I

q \Thrhen ai d yo u br ing back Prof" Karmen's 08,1'?

Q Do ycu remember when that WEtS registered.?· .f$. I

Q In the fall of '481 A Yes. It may not have been

tIme'? A Yes.

Q You bought tbis in the fall of '481

muS t ha ve regis tared it when I got it, Vii bich was in I~he fall,

A A t about the same time or a 11 'title befoxe ..

q, was it after Labor Day'! A It was -- I

I th ink i twas a.roun d Labor Day.

of'48.

Cle velanj?

remember a license number, I haj a tab which I carriej around

LB-16
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(~ Yes.

Perl

A Prob~bly the iowntown one on

St. lila ire Avenue. Thail' s t~ he rnai n Mo t or Bu:re:3u 'there.'

Where did you garage the carr A

in the s treat ·

In front of your plbce1 A Yes.

You jij not garage it at all, kept i; out there

juring the winter? A Yes, I believe I di:jn'~ have a
'\.1

garage' for it until I traded it in. Ttu::rt W.8.S one oitha

reasons why I dij.

._--------_..~---
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A No, not in

A It was a little over two thousand dollars,

Q Wha t did you pay for this ne\'J' car tha t you

Q Did you pa.y that in cash?

about aerodynamics, and you were pretty straigh

garage for it a~all.

THE FORE:MAN: Ca.n't you just say HI did ll

"I probably registered" or "r believe I didn't"

or III didn't. fl It is getting to a point where

THE WITNESS: I believe I didn't have a

Now go on.

TRE WITNESS: I hope it will be understood

that this 1s all to the best of my recollection;

it 1s in a different kind of class from my tech-

This "probably" business 1s getting on our nerve.

- - you were talking to us a rew minutes ago

A JUROR: Speak a little louder.

nical work. I did not have a garage for it at

leB,s t for practi cally all of the time' I had the

Studebaker. It was in the street, in front of

where I lived.

~Mr. Lane)

September 11, 1950

A (Cont.) It didn't stand up well in the street.

purchased?

my Studeba.ker. I p8_id the difference, which \'JELS about

sixteen or seventeen hundred dollars.

and I got 8.n allowance of e..bout four hundred dollars for

I paid it by check.

Q Do you have the cancelled check on that?

II
IFG-l

(From LB)
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A I don't know whether I have the cancelled check. I

don't think I do.

~ But youpa.id it in one lump S111lilll? .A Yes;

except for an initial deposit.

Q. And you purchased it irlhen, do you sa.y?

A Last fa.II; probably last November.

Q Do you know what the rnotornumber wa,s on your

1941 Studebaker? A No t I don I t know tliiha.t it 1 S I a,nd I

have no record of it at the present time.

Q Now, what sort o£ a Studebaker was it that

you purchased - what model, what type? A It was a four-,

door sedan.

~ lAfha t color"? A Black.

Q Was it in good condition? A Well, it ap- ~

!
peered to be when I bought it I but actually it was not in '

good mechanical condition.

Wha. tiAra S vir ang iftj1 th it?Q

I
II
III

A Oh , it wouldn't II.
start on cold and wet mornings.

Q Did it st11rt on the day that you looked at i t~
~

./1 Yes. It ha.d been !n the garage for quite a while, end i

I believe that 1s the reason it didn't give me any trouble!

when I looked it over originally.

Q Did it have a radio in it? A Yes, it had a
too

radio, but not in/good shape; and it had a heater.

Q How much mileage was on it? A I donlt know.

It was not excessive, but a repair-man, when I had to get
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it repaired after a wreck I had with it, told me it was

proba,bly- over one hunctred thousand miles. That was not

clocked on it, however.

Q It looked as though someone had turned it

back, is that right? A I suppose so.

Q VJhen d 1d ~ron have the wreck'?

A No, I

~ I suppose someone else ~ra!s a drunken driver?

A Nobody was in it at the time. I had left it parked

out side, a.nd went 'to a petr ty, and. £l s I wa s approaching the

car with some people, to take them home, another car came

careening around it and smacked 1nto the telephone pole

right there. He hi t the car, 'trJhlch WcSlS next to the pole J

and just thinned it a bit.

Q TAiben was that - New Year's Eve, 1949'

A Yes, that would be January 1st, 1949.

Q. So you ha.d it repaired then "1 A Yes.

Q. i/lhen you tool\: this car around the. block, when

you first bought it, lI'J8.8 there anything else wrong with

1 t - - were the 11ghts all rlgh t, ~tnd the brakes J and so

forth? A Yes, tha.t was all right, but some of the gla.8s

was .broken, and that's all I CH,n recall.

Q Was the paint scratched at all?

don't recall anything about the paint.

Q Were the doors all right - they didn't jam or

wedge - and were the iJlTindolJ'lS of the doors a.l1 righ t?
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A I think some of the windows were cracked.

Q Did you try the brakes? A Yes, I presume I

did.

Q They must have been in pretty good shape?

A WeIll actually I found that they weren't, later. It

WEtS all right when I tried it, but appe~rently they had to

be relined.

iq!, Is that the foot-brake or the hand-brake?

A The foot-brake.

~ Were the lights all right? A Yes, as far as

I can remember the lights were O. K.

Q Did you look at the engine and 11ft up the

hood, when you were buying the carl(

have.

A I think I must

A Well, the car wasQ Well, wasu1t it dark?

in this garage, and - -

Q So you turned the lights on in the ge.rage?

A Actually I didn t t exe,mine it very closely I becaus e I

don" t know too much a,bout it.

~ But did you lift up the hood to look at it?

A I don I t recall specifically I but I probably d<ld.

~ Does Klein know anything about cars? A Well,

I don't think he considers himself very expert on it, but

I felt I wanted an independent judgment.

Q Did he look at the car, too?

looked at the csr.
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Q The same day? A Yes, the same day.

~ Is that the day you bought it? l'1 Yes.

Q Did you come ba.ck a.fterwards , or did you buy

it right on the spot? A I believe I bought it - -well"

I looked at it and discussed it with Klein a little bit - -

that is, we wen t away from the IJlace - - a.nd I believe I

1t.irent ba.c k and closed the deal.

~ HO~J long after that? A Not ver~1' long after;

about a half hour or so.

Q Did you look at any 0 ther ca.rs 1n the in t erlrn?

No, I did not; not that same evening.

Q This must have been after work, then?

it must h~lve been.

A Yes

Q And you drove out in your car, or did you go

out by bus? A I don't remember that.

Q Did you usually use your car going to work - ­

I am talking about Professor Von Karman *S C8cr - - you may"

recall you had a sticker on there which permitted you to

park? A No I don't believe I had Professor Von Karman'sI

car then, but we went out by public transportation.

Q And you had already returned the car to Pro-

fessor Von Karman? A Yes, I believe so. I did.

A JUROR: Did,you look at any other Stude­

bakers before you bought this one?

THE WITNESS: Yes, I did. I recall one 0

that I looked r.s.t. It \iTas another seda.n, but I

-----------
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Wc'-S too high.

Q When did you look at that one?

time previously; not very long previously"

A Oh, some

days .. ye s.

~ A couple of days? A I would say a couple of

thB,t time?

Did you have Professor Von K~lrman J S ca,!' a.t

A I doni t think so, no"

Q And did Klein look at that car with you~ too?

A Yes, I think he did.

Q Do you remember wh(:3re it wa,s tha t you looked

a t the C8.,r - - I am ta.lking a.bout the other Studebaker'?

A No, that I don~t recall at all.

Q And you don't recall the ma.n that you talked

to? A No, I don't.

A JUROR: What time of the day does your

ittlork end?

THE WITNESS: At five a·clock •

.A JUR¢>R: Then would you be taking a street

car or a bus at that time of day, to go out to

look at a car?

THE VJITNESS: Yes. 'The ca.r that I bought,

I think I got to by public'trstnsporta,tlon. The

bus comes into the laboratory and takes us down-

tOt-JI1 •

Q ':fla.s this dOiNntovvn tha.t you got the car'? A •
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Perl

bill of' sale 'vVoulcl determine the.t.

Yes; i t 1"! e., 8 in

A Yes.

A Yes.

A I believe classes be

fA I d. on t t kn ot'\! •

.A My schectule has not been set yet.

~ When do you start?

~ It was on the East Side?

Q Yes. You communicate with me a week from

Q SUPI)osing you communicate wi th me next Tuesday

~ By the way, what time (10 you \'I!ork in the day-

THE vIITNESS: . That t s righ t.

MR. LANE: He is going to :rind out - the

Q And also you are going to try to find out

Q V!Jha.t part of town .1lVEtS the other Studebaker

Q. You are go:1.ng to get these other .materials for

afternoon j B.nd let me know \~jha t your schedule i 8. A A

next vIsek, but whet rnj' 018.82e8 '\117111 be I don't knoiAT yet.

time at Columbia?

1I\rhether it 1IIraB by check" A Yes.

A JUROR.: Mr. Lane: did Mr. Perl say from

1I'lhom he bought the car?

~ But it irJ8S in Cle'\relantl1

us? A Would you mind recapitulating what it is?

Q Yes; ! think you are going to try to find out

the nS.me -you think you have a bill of sale somevJ'here,

Cleveland.•

'tithere you bought that C8.r from?

that you looked at?

First you go downtOifrn an(l then to the East 81(le.

IFG-7



:1

,1

~
a week from tomorro1'

J

the coming Wednesda~.

II

:1

A Milton M. Kle~n
!

A It 1s in ~
~

So you 02311 me

P'nd hi s addre S 8 - 1rlhat is that?

What 1s Klein's full name?

Q

I

A JUROR: Do you know his father's business

~I WITNESS: I think his father is a tailol.

A ~~R: A local tailor or a merchant 1
I

I
1
1

THE WITNESS: I don r t knoll1J whether he Norks 11
II
~

for somebody else or for himself. I have known I
Klein for a long time, and I have met his folks. I

THE FORE~~N: If you were going to get in I
II
ij

touch with Klein, how would. you do it? ~
~

THE VIITNESS: He ma.y call me \Illhen he gets ~
~
~

in, and if not I will call N. Y. U. He was go- I
Ii
n

lng to leave today or tomorrow, depending upon I
Ii
u

h h t
;1

vI en e ge s in. I
,,~c,..~ .•~·. ~-_., ", -' ~. ~~ _.~'"-~-~.•-~~~-_ ••(W:fTNESS"'EXCUS'ED~1'" .c,,,_ .. "'""'--"~'~~-'~''"~'_'",'" ••••.•_--,-)

Q No, I don't have arty objection.

All right.

1
- --_.,..,.= ;.. __ .~-.~

Perl

the Ea,st Bronx.. I can prohably rea.ch him when he comes

Q I wish you would. I want to talk to him and 1
check with YOu; too. Supposeyot1.. call me A You hav.

i

no objection to my checking with him on this business, too

do you?

in at N.. Yo U.

but you are to report here a week from

tomorrow, but ten~tiv81y your schedule is to be back here

a week from Wednesday.

IFG-8
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STANLEY E ..

Price

P RIC E, callej 8S a witness,

having first been july sWorn by che Foreman,

testifiej as f011ows:-

BY MR. LANE:

Mr. Price, wll.l ycu~:;ive your ajdress and telerbone

nwnber?.o. 5601 Franklin BouleV'drd, Olevel~nj, Ohio; Olympic

1-3809 ..

How old are yc,u"? A 22 ..

Are you marriej? A Yes.

'% Were you in. the service? b. Yes, sir.

Q hen? A From July 7th~1945 to AUgust 6th, 1946.

Wbat branoD of the serVice were you in? 11 l~avy.

'l,bere ji j you serve? A ~el1, I went on the West

Go st; I wen t througb boot camp a t San Diego anj ttien went

~ :.·.~hich jestroyer?·(~ "
A S LOWRY.

~ Where were yeu, in toe Pacific? A Pacific.

hre you marrie~? A Yes.

Q Where jij you go to school? A Los Angeles, Cal.

Souther California -- University of Southern

0211iforni 8."[ 1), No. I i[V,;;n t to Junior High. :~chcol, High Schoel

nj Univers1GY of Oh11foxnia at Los Angeles.

~ Did you ~o to scbool ~nywDere ~fter that? A In

C18ve~~nj, ~G Oleveland College anj Dyke.

~ .Are YGU still going to school ther~? AN.

Are you going to schoel &<t bll? A I intenj 7}0, but
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(~ .Are you v,or ki ng 1 A Yes, slr.

,\here 7 A General Mo tors.

~ Doing what? A Running a machine.

l,:i How long ve you been werking there? I star te5

Where were you werking before that? A Prudential

InsLU'a nc e C(' mpa ny •

~ Selling insurance? A Thatls right.

Dij you bbve occasion to sell a car in SWlmer

Q What sort of a car was i t1 Ii. It WB,S a 1941 Stu:iebtike:n

Ohampion.

Did you insert bn ad in the newsp~per prior to

~elling that car? A Yes, sir.

Do you :re 00.11 approxima tely when you inser ted the a:J?

A ArJproxima t ely Jllly 20 th.

Ioi 1'~hCtt newspaper? A Tta t is in the Olevelan:3 Pl'ess.

r t You ~jverti6edto sell ttJis clutorr~obile1 A That I s
'\(~~

right.

Row many people came to ~lOur home 3.D j looked tba 1';

u&omobile over? A Well, there were three injivi~ual

par' ties t na G ca.me to look a t the 8:U tomobile.

'<i, " ill yc,u tell o these p~rties were? A The first

parties that Came to look ~t it were two fellows. The seconj

party chat came to look at it was just one fellow; and the

thirj party W2S b young lajy who haj bought the car.
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;.~~ e eventuaily nought it? t', Yes. I twas 801:3 that

a.f ternoon.

Thi s mor ni ng in u;y offi c e I hb.d you me t a man :iowa

there by the name 0f ~tlliam Perl. Had you seen him before?

A Yes, sir.

;',i11 you tell the jury jus t vJhere anfi when yc,u ha:i

seen him? }~ He haj come to my home t. 0 look a t my car, ~.in d I

tl j ano tiber occasion of seeing him, in tile FBI office in

Olevel&ud.

11 you tell tbe jury the approximate jete when you

Sb"Y t t you ho:l seen this man Perl tbe firsttirne?

A Approxima tely July 20th or July 218 t; it W8.S one of them

t\1l10 jays.

Q '.Nill you tell the jury just wba t happenej ontha t

particular occasion, in your own WOl':Js? A Well, this man he.~

come to my home anj Came up CJn the porch nj be requested to.

see the owner of the ciutornobile. So my jaj W0S home at the

time, &nd he cbllej me, and I went out and I started showing

him the automobile.. I lifted up~.he hooj for him because

the first thing he re ues;ej to see,was the motor, ~nd I

rememb~r I was joking with him because he was so tall

a ut get1iing unjer tlIJe hood of t:he car. 80 he 1:r8sse:i tha""

was Gn the sije of Che block, anj ne was asking me what

cC2.sL.n I he..:j t 0 t;Cike ito ff or why i t WetS there anj soon

anti so forth. So I staItej explaining it to bim,::4n.j he just

like ch&n~ej Dy jay no night anj he sno pea me off ok.
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He tolj me I couljnlt tell him ~nything about motors when

t t came to motors, 2.n:i be coul:::i tell me. So then ri~ht

away I got a little s ca r e1, an:l I notice:! there was

-qDother mi::n 21 tting in he car that they jrove up in, hnJ

he :1.ijn l t get cut of tt18 Car, ::enj I was thinking in bsck

of my mln:1, !1What are these two fellows up to?"

t time of the jay w~s it? A It was in the

morning, approximately around 11 o'clock.

How far was the car p&rked, in back of your car?

A '.L'he two cars were face to face an;j their Car was

approximately 25 feet away from my car.

Q You haj a J~etty gooj view of the front 815e

of their car? A Yes. My vlsiIDn at that. time was and

it still is good.

Wh8.ti is your V:Li:~ion? A 20-20, oj I coul:i see

very easlly the man wbo WetS sitting in the car. Of course

he was sitting in more or less a slouchej posit1on, leaning

upagains t the Joor.

~ How was be jressed? A He haj a sweat shirt on

nti all t:ha was exposed to me was the bus t of the man.

~ C0ntinue with the story of the conversation.

Then, B.f ter he snarped me off Ii ke t ha t, I :ii:i no t say

anytt ing more to him, I ius·.kept my eye on this other man
"- t

fi,~;uring mbybe this fellow is ~f; ing to jumrJ me, or anything

like that -- I ju.s~ wasn't looking for any trouble. Time

went on anj then be askej me the price, and I told him, anj



lB-5 Price

th en he in ji ca te j 1; 0 me the t he ha:j looke J a t a few () t.hers

prior to looking at my c~r anj that was too luch money.

I says, IIOki:.4Y, that's it. 1I Then he left, t back in his

c c~:r ~i nj jruve a way.

Now, wl11 you tell the jury the circumStances unjer

which the FBI contac tej you in the l~is t few weeks? A "ell,

I ~S still w0rk1ng fox Prujential then, anj I wgS out late

this evening ,an:i I carne home an ut 7: 301 an j there was an

Agent sitting in the house there talking to 111Y wife. I

wfJlke~ in anj haj never seen the man. before aoj :lid not know

he was there. He showej me his crejenti~_ls from me FBI,

anj ri~ht away I was wonjering wha~be came to see me for,

and he haj an envelope in his hanj anj had about nine or ten

pic tursa in it. He (;sked me if I ownej a St;ujebaker. I

t lj him yes. He asked me when I sol~ it anj I tolj him.

He saij, I want you to look at these pictures anj see if

anybojy in these p1ctures are familiar to you." So I was

glancing at theee pic ;:ures an:! I picked out thisV;iilliam

Perl) hisp1cture. Vvell, then this other fellow, the

p1c t;ure of hIm wasn l r, too clear anj I wasn't saf:isfieiI in my

own mind tha~ that actually WaS tDe fellow anj I wasntt gOing

to say tha; waS him when I knew io my own minj I wasnlt

satisfiej, Be I tol::] this £.gen t ~ha t; came to my home tha t

I':i recognize the other" n121D but I~m nor;; too sure about the

short OD.;-;;. SO he Sb.~J, liMEtybe we can arrange for you to See

few days lct tel' [le contacted me P~~l' n ,~n,.'J h:?
.....::;- _L..J. "::: saij

So
him in pe IS on • II I *. i j II That w0 ul j 1~ f t 1 11go. , j e per e c , y a T i gh t •
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want you ;0 come jown to ~he office anj take a look at

one of these men .. 11 ! jij not know vd1ich one he was going to

show me. So he huJ me sit In the waiting room there in the

office anj I was reaJing a magazine anj tiien illiam Perl

came through thele b.nj shot tbroUt:?;h there like a streak of

light ning. I go t a three (;r four saccnj -look a t him, bu t

i t was enough the t I was there.. That was the lnf:1,n ..

Then there were twtpther Agen ts -- ther were

three of them al 0 etber -- they 'u~:ere ques tioning me £tbout

thie other IDbn, anj ! tolj them ~e same story th3t I tolj

this Ageent Bo:1y who was ht n.y home, tina t I ~rasnt t too sure

about it. He £!a1j, tlWell, lNe l ll .;sive you gooo look t

him. II So we haj set a tenta ti ve ;,;.:ppoin tment but j~l1e man

wasn 1 t working anj we haj to cancel that.

P.. '[i,eek le.ter he fina.lly contac tej me again __

thai; was a week ago tomorr-ollJ. It happi:.:ned to be raining

this jay anj be took me to this place in bis nei~hborhooj

were s ta ad ing i n 1;he j oorway onj there was
r,.lJ_r store

across the street. So we were talkin€ there, ~lnj all of a

sudden be s;;;,ys to me, tlGO in tha,t s tore over td:1ere anj see

if re is ::.nybojy in that store who looks famili::tr to you.

I will wait for you here. u

nacle

I went acrOBS sne street. Wp t in thp ~t('r b ht
' • '.. .~ C l.I '., e, 0 U go •

cigarettes, locking &.round, l;,oking rounrl,. I :lijn't

So I j~cijej rlj walk down this aisle. ,It
was an asIa obscurej by high display tbere, like a cereal

:::'1i 8pltty. I walke j jCWfl~haE_,,_~ai'l-e ~..:: T.. . .. . .,
--~-_""'__'" -,,-~.~"_~-~"~-"'." .. ·..__,.c·, ·_·_,,~_~__· _.. . Cln:;;x -x-1Tr."Tti::c~ S150ro,:V

ic
h,
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bu t he was bun jle:1 up like tnis. I twas ra 1n1 ng that day

anj I still cuuljn't get a too gooj look at his face.

I CB}L6 outsije anj tul:i the .h.gen r
, that that man in '.:bere

looks familial' to me but I .:irtl n t s till sa ti sfie::1 because I

oan't see his face tuo gOOj. H . .4le sal ,1,

there n::1 stare in there until you are satisfie:i .. fl I was

st[~ntiing out there until be calle:i me over againe.nj 1 me

Wh;::it I thought. I saij, IiNo, I 8JIl still not sure. I am

no t sa tisfie:i in my own roi nj ye t thctiJ t ha t is the man .. Jl He

saij, III will get you a better look at him. 1I

Frijay he took me to where he workej. 80 the

presi:ient of his oompany took me like on a tour throU;l:h the

plant. \iv p h&:i entere:i tille room where Sijorov1cb was ng

on this jraftSr!lanfs boarj. 1:10 not knew 'Nhether he

recognizeti me there, but when he seen me his hea:] went jown

[....,"

on bis boarj. I '}!8S stanjing TIDy! his boarj. I:ilh jn' t\, &Set a

goc~ look a t time a.nti I jijn't want to look too obv1o~s.

I asketi if there was any (; ther place I coul j look a t hilt!:
~l..

without him seeing me. Be took me to b-nother place that;\had

glass enclosure thexe, anj I was watching him '~~or ap-

p tely twenty {{;inutes, 'cd I ceulj see then just,every

~vif3'vt1 of him, sije view aD) front vie ()f his face anj eveJ:'Y-

thing. Go then I 18ft anj met the 4gent Qutsije again" anj

Dij your jaj meet this fellow Perl? A 11, my ja~

govj memory but unfortunately in February he haj a bad
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heart attack o.uj he's been lei:! up ['inee, (:01 it just seems

tLese things~ tone n0~rt i:ittaGk hoB b.ffecteJ him to the

point where it Bert If af:t.·ectej nis memory a little bit,

anj of course tbe jay wer~ there talking to him he was

\:'r' tty pick she:. t jay &

You met Perl this morning in ~y office. Di:1 you

notice any jiffersnce in his jemeanor from the jay he 'came

out to buy the car? A Yes. I notej one thing. The jay he

a:im8 to buy my car he was more or leE's a 1i t tIe arroga.n t

in his ways~ anj be gave me the impression thB h~ was

bOd -- I don't mean that he was actually a real character or

sometDing like that, but I noticej in the office this morning

he talked awfully quiet, mord ox less in a monotone, and that

w s altogether jifferent from the jaw he was in house,.

be~~use I coulj hear him very well, an~ this orning in the

office be talke j very very quiet; I ha:l a Ii t tletrouble

hebring him then.

BY JURORS:

When you returned home and the FBI A~ent wastbere,

y'OU say he sl::ovH:d youuDout eight or ten pictu.res? Yes,sir.

Of which ycu Licke::l out Perl wiChcut slny trouble.

pr'C;ILpt yeu in b.ny way Ii No,. he -31j not prompt me. In

fact, these pictures were of a lot of jifferent neople. He

never ;ra ve me any enc c·urB.f!SClen t. If h ~ C/'a ve me ~ nyt l--' ': 1
-,J -'. It:: t:::'>C > ld '-.. :)ln~'" '" t

'nas ~ lot of jisccurage:Lent.

----------



LB-9
Price

told hiriJ about that :~;an, I ha:i SijOl'ovich ' s pic\;ure in my

hftnj, b.n.j I sai1, IoTfJis here IT:aD toe,1; but then :~.s I tol::l

you before I \:'78.S0' t toe sure about it 2nd I relate:! it in

G~':Vbat kinj cf~? car was it 'Dhat Perl STeve ur: in

in your jriveway? A It wasn't a Plymouth. It was a Ford.

It was either a '35 UT '36 Forj.

~ You lri rcotionejt.t1at he mentionej he price was too

high. What price 5i:1 you ask him for your Car'? A ~875.

When you saw Eidorovich he was the man in e

automobile? A Yes.

Q Dij ou say you saw him fUll face through the

as or jij you get e:.round to see hirE t:nr' u::l:h the si:le

where there was no glass? A You see, the winjow was TO le~

:lawn where he was s1 ttiing, hnj my car was flush ri :sh t up

against the ourb. Their ChI' mi;;~ht have been a foot away

frem the curb or something like tha"~ &~j I was restlng ray

foot on the bumper anj kept looking srounj~ like that.

Q You were close enou~h to see him with0Ut any glass

being between you 2Dj him? Yes.

c,;, YGU a.x e sat i s fie rl you h ~~<1 2. g C' Ci j vi f;'V!1 C f i '? the

fir s t time (I II me t .h i m? l~ Yes.

BY llEF. LliNE:

Huw as he jresse:1'? A He b.aj a. sweat shirt on.

Dij YGU S6Y Perl in5icat?j ne lockej over other

cc.rs? A Yes. He saij, when I I:old im r·he price, iiI looke:3

at B. few ethers and tt)at's teo much money for this one. 1l
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JUROR: WaS Perl JI'essed well at tbe time?

THE WITNESS: Yes) Pe~l wa in 9 suit, jreese~

l.1p.

have sees CD.

(\ D".' :3n • t ha ve .:c-'.·~la8se8 on'''':' •..1.. .J
j-i Nc.

JUROR: I:i j yo LJ. fi D j 0 ut wha ~ time of tbe jay

tnati was"?

MP. LANE: In the morning.

JUROR: Was tha*" a Vleek jay?

THE WITNESS: Yes~ that wae a week jay.

Did Perl injicate he looked at any other Studebakers

j you recall'i A rliell Cti·}.'arently, from tbe way I 1111:1erstooj

him t say, he h&j lookej at a few others anj that W&S too

much for tcis one. He jijn't; say jefinitely it was Stu

For~ or what type of automobile it was.

You probably inferrej he w~s talking aoout Stujebaker$?
m. . I tfhat s correo , yes.

You h<: ve no _,ueetion in yoUI' mind tha~: he is $ same

mcn,.ycJU f.B.lkej wi -.1'1 him tiis morning ::10vrn there, t ler::.st I

:j you calk ex bad hi::r tblk. h That's right.

You reco~nize the voice ~l f b The nly tning is, in

your ffice he talked in a m0notone anj w ~ very very soft,

t b jefi ni tely lJ\!f.tS ~}() tel e \i/f;¥ he ~ 1ked to me.

time you met hilli1

----,-----,-----
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TEE WITNESS: No, I 4ij Got have any converBatio~.

THE WITNESS: NevRr.
-

JURCfi: Dij Perl r'eco,~~nize youttlis (corning?

ThE ITNES5: Nu- H~; sb,ij he ha:j never seen

me before.

TEE FOREACf.N: Has be 81 n oe reoognize:! you,

since

THE 'WITNESS: He stlll ShyS hF' hS,g neveI' seen me.

JUROR: Is your aj Jress on th e eas t 8i:Ie of

Clevel~nj'(
No, sir.

TEE WI TNESB: /V,'hen I Eo 01:1 the car, tha twas

on the east sije of Cleveland.

BY • L}J~E:

',,~, What was t e ajjress'? A 113-34 Knowl on Avenue.

Q That is wbere your jed lives? k Yes.

JUROR: Now you live wbere?

THE iN!TNESE: un the V'est pije.

Q Whom jij you sell the C2r to? A To a ~irl. I 10

r scalI her name.

h ' ""\ I" I" • t C ,., ''';' <2'7 5 -:'(, ~OV1 mue ~j. J you se J.. le,r ( h ;;~o ,BJ:3,Ctl.y. what I

JUROR: Wbat was y ux gener·~l cC;Dversation with

THE fITNESS: You me~n this morning in the offi

JUROR: Yes.

(Answere j byMr • Lane . )
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THE WITNESS: As far &s the height goes,

aske:j me

ri t away -- you ~ive me a jescription of him --

bnj this ~gent himself is ~~Dut six feet anj nels a

little ta.ller than you .. ll Be sai:}, urn ottier wcrds, you

say he l s as nes.'vy ~~s ill',;::'? I,
• v' far 21, 8 ~1J.y

recollection goes, I renh;>rLbe:r him like

ox lee 2. 11 Tba t t S all he aske:1 :TIe.

( r~'I TNESS EXCUSED)

nin-ball l'l'Hre
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Helene El1tchex

ELI T C HER, called as a witness,

having first been j ly swarnoy she Foreman) testified

as fellows:-

BY • LANE:

Yes.To Max

r, When were you married? A May 8th, 1943.Ct_

Q Do you h-~ve any chi1jren,? A Yes, I havet¥?o chil

How old? A My little girl who is ~ e 01 est is

years olj; she was uorn May 29) 1946. Anj my Ii t tIe boy is

e1 t fI:ontbs 01:3; he was '[lOrn on January 8th of this year.

I

(~ Are you a cLd.lege graduate? A Yes) I am.

t college? A Broo~lyn College.

~1 A Yt::ar? A January f 1941.

Dij you speci~lize in any p&Tticular thing? A y~s,

I di.. I majored in psychology.

Q Itrus t you LLVe. usej ti1a t .>0 var! GUS people since

then? li I t is some thing thet t mOf; t psyctlology maj ora are

a.ccuse.:i of ..

When jid you first m~et Julius Rosenberg? A HA came

to my house 0n it Wb.8 tb e firs t time tha"t I me t him, an j

I beli8ve that. it< WaS in ;ne SpY'J.' nO' ·of 19 1r 4-~ -- .... - 0 '.... - - ~. •

Q ere was your house ~t that time? A It was aD

partment in ashin~ton, 247 Delaware avenue, Southwe9t.

:,~'l' 11 y-ou ~ell ~t· .
I.' le ~: llI'Y wne t tran pi rej a t the t., fi 1'8 t
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meeting? A It was I believe a 7eek jay evening, I am just

tryIng tL- remember back v2hat I was joing that particular

evening, it waS after jlnner anj there was a phone call

which my hup~an~ ~nswerej) spoke for a brief while, anj then

a fellow that ne haj gone to school ith, haj called, was in

town an:i WbS :~oing ~o :lrcJp over to see us. An::t th n sbortly

the eaf ter arrived. I W2S introjucej ~o him; he ~as a

joV12Ll~ talk8tive kin:! of person, sort of a llhail fellow-

1!(1 1 met U , if thct :ies'cribes my own impression of the intJ of

person he was) nc t my 1j€a of D',y own impres ion of my hus ban ~

who is n enginner, if he was b technical person his personal..i

i I;y :1i j no t gi ve you tbe feel r;ha. t he wa.s, no t a, iNell, like c

SCT t of regular guy who might ha ve been a salesman or some-+
\

thing other than a scholarly type.

ji;i he talk about at that time? A Sma talk -­k

'lHoVi long have you been living here, Bnj how long ve youpsen

marriej, you have 1ds, your wife, my w1fe .. 1t Some time dur~hdt"
~

that evening Juliec_nj Max, botl} -- 1:&X being my hus'banj __

s'~i j they wantej to talk tcgetheT f r a 11 ttle wbile, vrould i

ind being busy elsewhere. It was ":1 three room apartment.

been sitting in ;:lJe living room" theI'e was a kl""chen

nj bed room in back. 1:10 net rem,:;mber exactly '!~b-ere I

:repartej ~;o, but I jij leave t ,e room, I 1i j ot leave the

aUa tment Gut I went in GUS k1tchen OT went into the bed
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room~ I jo not l"emernber' \NLich really, feT a brief while,

n.:1 then I w;sndere::1 back in again in j u" ~ wha I fel t was an

inteTwl of some inj. He stayej a little wbile longer anti

Di:i you overha~i the conversation between hI 2nj

a bou tit () b. li:..i 'Gej ex ten t af terwar:1 s. I f I can enlarge

upon this poin t a Ii t tIe bi t. I me t my husbanj in January)

sometime in the middle of -- late in January, ctually, of

1943- We were married on May gth of tha~ Berne year -- a very

ShO:r-t courtsbip. My reason for bringing up this point is

that we jij not know one ~nothdr too well, I jiin't know too

many people that he knew. ~'hen I asked him who is this guy

jij he want to talk to you, why w I sort f asked

to leave, be saij, 1I0h, it WhS nothing; he jus?; vtranted tiD

talk to me. 1I Our relationship YJaso l t such, between my uBbend

c\od myself -- the r~oint I trying to make the. t; I woul:i

Dush it home. We ha:1 a lot of getting to kno\1fj one ~nother

to do yet, since we went through subseQuent to that, anj

at t~hat point he jij not tell me ex&ctly what the SCore was

on that. par'ticular Situatio~. Thel'(:; were a lot of othBr

SCore of J in [fly

r la t:i.onsbip,J'!licl1 jij not rtl3ke it sr.anti cut.

(c". nt oy lFG)
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September 20, 1950

Re: John Doe

(lvir. Lane)

H. Elli tch er

him a.bout?

Q Well, aid he tell you what Rosenberg talked to

A No, he didn1t. He Just said, "Oh, nothing

very much. He just V\:anted to ·te,11: to me, II and never did

answer it; fu~d I didn't push it home.

Q 'l!lhen next (10 you remember seeing Julius

Rosenberg? The next occasion, t-.;hlcb has been re called

to me, 't1hich I only remem.ber very vaguely and do not even

reca.11 the d.s.te of, \fto. s thct Julie came to our apartment

age.in on a morning that I ;;,Jas leaVing the house to go to

the C. I. 0.. Un1 ted Ff'dere.l :liorkers headquarters, to have

a picture t3.ken, thn t y,1.a.s to be publ i shed in the FEDERAL

RECORD.

It was concerning price control - the picture

that was to be taken was to be with some other people - -

there was a price control campaign on which I had been

doing some work.

I know the t he CRme 8.2· I IrJ"BS about to leave, and

my hu sb9nd 8.nd he drove me, in our car J to the union head-

quarters; that I went inside and had my picture taken,

v"hile l~p.x and Julie stRyed behinc'.., and then I came out

agtlin; 8.nd Julie left us, 8.no. then }t1ax a.nd I \vent off to

do some shopping.

As I B&Y, this incident has be?n recalled to me,

~nd I don't re:nember the dHte, 2nd. I don t t remember any

conversation about it.

Q Well, do you remember seeing Rosenberg with
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'vvilliam Perl? A Ye8. Ths.t vlJQ1.'ld. be the third occesion.

That occurred in the GUsffier of '44.

Q And uhsre di~ you see them? i't. I met him

I vIa S 1,;1 th my husband clnd wi th my 81 st.or- in-·laltJ, 8.ncl we

met Julie and Bill Perl B.nd a young G. I., ",,'lear-ing khaki,

whom I W8S introduced to as Bill Perl's younger brother ­

I met him somev!here 2.round Seven tIl Avenue and I \\!ould say

- - I am under the impressi on tha.t it ·(rJ£;tS the corner of

M~cyts, but it might not have been aotually the corner.

We were going to dinner, 8,nd we 1:lalkedfor quit

some distanoe along either Seventh or Eighth Avenue, to a

restaure,nt - - 11'18 eventually got to the Bird-in-Hand Res­

tauran t, which ':va.s not our original destination; \';8 were

headed for some other restaurant, but we couldn1t get in

because the fellows were not weerlng jackets, and we had

dinner 8. t the Bird-in-Hand.·

Q HowY m£~ny \vere a.t the dinner - five? A Ther~

were six, including my sister-in-law.

A Mrs. - she is my husband's

brother's wife. A seventh person joined us. I believe

tha.t Julie ROEenberg itJent to ,;:. 'p~one - f.'t least, it is

my impression th8.t he (l.id, 2..8 best I cc:m remember - that

he called within the v~ry restaurant; thgt he went to the

I phone and called someone l::r';I the na.me of Joel Barr I itJho

joined us.
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Q, ':Jhat did you tAlk a_bout at the table? A At

the table nothing, except the weather and the dinner and

UWhere do you live?lf.

Q At the conclusion of the dinner, where did

you go? A We went to Joel Barris" apartment.

Q ThBt is everybody? A Everybody. And I

would say we spent about an hour on e sort of roof adjoln~

ing his a.partment, sort of like a" penthouse affair; and

his mother and father and sister returned. - they ha.d been

out during the evening - they came back and

Q Where was this apartment located? A I would

say in the West Nineties, off Broadway, towards the river.l,

It is my impression thet it was west of Broadway.

And 1,-1e left ~lfter his parents and his sister

returned. We were introduced and stayed a very short

while, and left. Some records were olayed

Q On thRt same even1ng t did you go to Alfred

Sarent's apa.rtment? A Yes, we did.

Q That same evening? A Yes. vIe took a cab

from 'fThere 1t-le i.rtlere ,2nd took my slster-ln-1A.w home. She

INBS pregn8"nt pt the time, encL it ~t"ros getting on to being

qui te late. Her husbR.nd 1rJAS ~.n servlce J and 'tJe took her

to her house, which wes in Manhattan also, around lOath

Stre~t and Madison Avenue, snd it WBsc't too far from

where we were, end we continued down into the Village.

In the cab - - no - - yes, it probably was in

---"'-_.._-----~----_.
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the cab) according to

Se..rant IS plaee.

memory of it - - we went to Alfred

I had never been there before, and I rem~~r it

very ~Jell, because it vn-8 at very long climb up into his

clpertment; it ~f,f9.8 ~t let:=u;t fi"e stories, Rnd it might !'we

been more.

Joel Barr preceded. the rest of' us. I vJould say

it vJas at leBst midnight that ~Je got there, and it might

have been 18.ter. I Trias under the impression that Al Sa.rant;

viBS a bachelor, and someone that Joel Ba~r kne~T very well"

8 sort of intimate friend.; end he rd.l1 a.head on a.ll of these,

fligh ts, 'tN'hile "':"!e '~Tere plodding up; and he 8.lrJtl.kened. Saran t

from his sleep, and the m.an crtme out in a robe and qui te

groggy, B.nd. Bex'r tr8a ted. 1 t as 9. sort of gag) hi s awaking

him a.t that hour, end he knelJ'! he could eW~,ken him up at

night.

Q Perl w~s th~re at that time?

Q Wes Vivien Glassman there?

other woman except mYEelf, at th2t point.

A Yes.

A There ~Ja8 no

"-

~ And you spent some time qt the apartment?

A Yes.

e nitar- ..

Q. V'Ja.s be pretty ;?;ood?

A Yes. And Sarant played

A Not bad. The records

he h~l(1 \!tIB.S of 8. very l,.Jell l<:n,Jwn classice,l gul tar1st. The

name eees.pes me, but he 1s very vJell known, because he plays
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classical music) like B~ch ~nd Beethoven 1 which is unusual

playing c1a8810.81 m"J :::ic ..

Q Did you see Rosenberg again?

~ When j1d you next see him?

A Yss.

next Y"f3col-

spen t at my s1 stET'! S 9partment.. M.y mother 8.1so 11ved. \rli th

my sister, and my sister had a child; and it was an apart-

ment V'"i th just one bedroom, ,~.nd under ve'l'1>y cro"w:1ed condi-

tiona" B.nd '!le were put up on 3. stuctio couch in the living

room.

But tha t "LJF!rticuler week ~ve decided t:) stay at

my mo th ":'T'-in-18v.T 's pla ce J and m-:T rrothe:r4r;-le'iI'l lived. - and

e· till d.oe s 11ve - in a very run-do·~,Tn tenemen t on lOlet

Street and Lexington Avenue; C!",nd there ~'1ere bed.-bugs) and

I spent n rDther sleep2..ess night the first night of the

'VJeek-end I etn:i I S11\:or(~ I >,,!auld not spend another nigh t th~re...

I still itch at the memory of it - - and the bed was very

opened on ~ s~aft.

\'~'en t to se~ A BELL FOR AD.ANO at Radio 01 ty,

which I asked some m?~ber3 of your staff to check for the

date, because all I rerr,ember is th.st 1 t \'7D.S this particule.r

night. I remember the, t we came out from Radio C1 ty, and I
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SE:lld J 111 am not going there to sleep. Period. You can go

there, and I will go to my mother's house," 80 Max said,

II \nJell, Julie 1 8 \'lli fe spends the summer a\'lay J and Julie

Ibaches' by himself in his apartment at Knickerbocker Village,

R.nd we could give him a ring and find out if he could put

US un Ii which it'le did ..~ ,
That was close to midnight, after theater time -

SflY J about eleven-thirty or thereabouts - and he called up 1

and we went there. Julie was by himself, and the apartment

we s obviously not being cared for by a ~..;om8n during these

months. That is, you could see a man lIbe,chingti there ..

And we spent the night 'there, and got up in the

morning a.nd had bree.kfast in 8. nearby drug store j and tha.t'

1s all of the next time that I saw him.

apartment?

Did you see him again - - were y?U at his

A Yes, I sawh1m again, the next time that I

remember - - Helen and Mortie Sobell vJere in New York, from

Schenectady, where they lived, and we met Helen and Mortie,

and Julie Rosenberg and Perl f',nd B~tr'r in front ot Sarant' e

epartmen t building, downstairs, B.nd we were to have dinner

together. Sarant was not there.

When WBS this?

Christmas of 1946.

A This was apProximately

Q You say Julius wasn't there?

Sarant wasn't there.

A No; I said

Q But the two Sobells and Rosenberg and Perl and
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~ Ana. Max?

H. Ellitcher

A That's right.

A Yes 1 8nd Max - my husband and

my self II By this tim e I ha.d a child. 14y child 1-1as born

in MB.y of that year. The reason I mention it is that it

helped me to remember - it helps me to place it in time,

becF1use I,'ie v"rere looking for Even-Flottl bottles I vrhich were

hard to get; there wns a shortge nt that time, and lrle Yloul~

drop into drug stores arty time we passed ons, to ask if

they had any J end so I remember that.

We went to a nearby restaurant. within walking

distance of Sarant's apartment, and as I remember the name

of the restaurant vaguely, or it could be something like

that, it v-las The Blue }-111l - that sort of' sticks in my

head.

We had dinner and went up to Sarantls apartment

very briefly - I am quite sure I didn't even remove my

coa.t. There ~UlS 8. pa.rty going on in his apartment J and

we were not introduced to the people who were present.

It was a crowded place, because even if I hed wanted to

81 t doitJn end. stay I don' t think there iJ,Jould have been

room.

We all trudged. up these flights of stCl.irs, a.nd

etpyed e. very short while, pnd we ~..rerJ?, not introduced to

anyone. I h~ve a feeling that there w~s an occasion going

on in thct household - that is, they were celebrating

something of v.;hich I '!fIR S not 8w8.re, and no one informed
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me, because we had just dropped 1n and went out again;

(3,nd all the neople I mentioned then i.~ent to Rosenberg's

apartment.

I there met Ethel, Julius' wife, for the first

And only time. I remember the season of the year because

there was a small Christme.s tree I and a Chanukah menorah

- - the two holidays generally occur at approxima.tely the
what

Selme time - - and the discussion was about/to d.o) a.bout

these holidays, if you have Jewish kids.

That is, do you honor both holidays, or does

it confuse the children, if they are Jevlish, to celebrate

Christmas for them as Christmas, or would it be better to

celebrate just Chanukah alone; o~ if you are not particu­

larly religiously inclined, and let us say would not

celebrate Chanukah yourself, do you let Chanukah go by

the board, and celebrate Chr1stmas t because it has become

a sort of national holiday.

Q Dld Perl enter into the discussion? A Yes

I remember the dl acua slon pe,rtlcularly, becs.use the two

bachelors were so sure of themselves, and all the married

peoDle with kids were so damned unsure of themselves.

The bachelors had the feeling thet you didn't have to

worry too much about whet the kids thought - - they said,

Il vJhy do you worry B.bout that? If it comes Christmas, it

is Chrlstmaos, ancl you don't bother a.bout it,ll and here

we all had been reading the best on the subject - you
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know, Gesell and so on- and I hrd a brand-new baby and

was sure I was going to run into a million and ten prob-

lema.t end \'las trying to prepare myself un to the nth

and they were very blase about it.

~ Whose apartment was that? ; Rosenberg's.

~ How ebout Sarant - was he there?

he was not there. The last time I saw him was in his

c?partment - the one time h? played the guitar and the

next time there was the party going on.

Q Nov!, is that the IGst time you saw Rosenberg'"

fA. Yes.

Q Do you know the Da.nzigers - t~'111iam and.

Sylvia? A Yes, sir, I do.

~ When did you first meet them? A vlhen they

oS.me to 1rJashington from the ',fJest Coast. I don't remember,

reall~t .. the date, but I think it was in 145- but I donlt,
remember whether it ''U"Je,s eArly or in the middle or late.

Q Did you Etnd your husbend B.ssooia.te \"li th the

Danzigers in Washington? A Yes, "'Ie did.

Q ifJe:r'e you members of the Communi st cell dOi.vn

there?

Q ii7ho else \jJere in there wi th you? A Bill

and SylviR were both. None of thepe peoplel have men-

tioned. Thpre we~e other yeonle I could attempt to re-

cell.

Q. "llh8t did they cell that - thF.! Navy Departm
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cell?

':, '" I"
H. Ell1 tcher ", (~~±

A Yes, it 1/1;8.8.

~ And did Rosenberg ever discuss it? A No.

Certainly never with me.

NOl,;,r I I unclerstand you \\iere a member of the

Communist.Partv at th~t time? i"'. Ye 8 , I vIa s •

tr2tjon.

~ Were you registered? A There was no regls-

Q I th~~ there were registered voters - -

you \..~eren It? A No.

Q And 't-Ja 8 Max e1so oS member? A Yes.

too?

Q How about the Da~z1gers - were they members,

A Yes, they were.

Q And how often aid the cell meet? A Either

twice or once a month I d.epending upon the season of the

y9ar, or the - - vPtrious things tha t would determine 1t;

but I would say roughly' every ~vO or three weeks.

Q, vJho ~12S in cha.l"'ge of the part1 cular cell

that you were associated with? A Well, it varied - -

there were elections th~t were held once a ye~r, and some

member of the group would become the chairman of the

group. I don1t re~ember offhand who exactly it was at

one particular time.

~ How many members were in the cell? A That

also ve.ried, 8.nd it "&\70ul6. be r017ghly sev:3n, eight, or

maybe nine.

Q where did they meet? A In members' homes.
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. ~ And ....Jha t was the :0Urpose of the cell <; A The

cell was, generally speaklng~ a continuation for some

of previous Communist affilietions - education j largely;

that is, ms.intaining a contact wi th iftJhat Communist thought

was on various matters.

!tte would, for ins te.nce I have tt t every mee ting a

news report. Someone ~lould try to get up all of the DAILY

WORKERS du ring the peri ad in tel"~rening be t-v.leen meeting B, and

would read the papers, since they 1rJere difficult to obtain

by all members, and would give a digest of the news.

There would be sometimes a report on the pa~t of

the chairman 1 from his contact with a person whom none of

the other members of the group knew.

Q Did you have cards, too? A No, there were

no such things as cards.

Q Did you have to ts.ke any 08. th or any thing?

A No> none whatsoever.

A JUROR: Were there any dues pa.id?

THE WITNESS: Yes j there were,

Q What were the dues? A The dues were not

uniform. It worked something like this: There was an

amount, roughly seventy-five cents to a dollar, or maybe a

dollar and a quarter, that was a basic amount to be paid

per month.

Then there ~'!'!a, s something above that, \'.;hi Ch~'lould

become the total figure, of a contribution ,~!hich l~J8.S put up
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to you as a person, to decide as to how much you wanted,

8.nd itlere s ingl e, you might give fi ve d.ollars •

.A JUROR: irJhat was done 'Ttl! th tha.t money

after it WPS collected?

THE WInlESS: The chairman of the group took

that money, and that money went on to a person

who t-"re.s called 11 the conta.ct. 1l That. 'lr18.S the wa.y

it was used. It was someone that the members

of the group elid not kno~l.

Q Just how did the cell work - how did it ope-

rate? A I fun not sure I know \lJhat you me~ln. If I am not

answering the things you V'Jant to know I tell me. Well, the

membership was largely static: bees.use the fact that you.

were a membpr w.?s no t supposed to be known by anyone else,

SO the t you couldn f t go a.ronnd. end. recrui t people. Tha t

is I you could.n It jtlE't knoovJ som8body qui te cBsually, Etnd

S8<Y, II HoiJ.! t'Joulcl you lil\'.e to join the Communi st Party? If

So th8.t there \~:aF, a static membership. Occasion-

ally, someone such as Bill Danziger) to use an example,

'!.rJho had form erly been ? mS'Tlber 8nd ha.d beRn kno~m in the. t

city to other people and just came back to live there

would be pickea. up - - he might come to see you soclf=tlly I
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flnd. S8.y, "I am beck; how E!bout putting my ne,me through?u

Which mean t the t at the next mee ting someone would speak

to the ch2irmen Drivately, the p~r80n who knows, say, that

Bill was back, and say, "Danziger 1s back in town. Will

you pass his name on &nd let us know when he can come to

his next meeting?1t

And that is Wh.Elt 1rJould hapnen. The chairman,

on seeing the contA.ct next, I presu'ne, vJould PElSS the 1n-

forma tion on) as I have jus t des cribed. '\:hG. t happened to

it after that, I don't know.

Q How long were you end Max a member of the

cell? A Max was when I married him. I wasn't a member

until, I tvould say, e1 ther very late '43 or ee.rly '44. !

wouId be pre tty sure tha tit T;JHS early 144.

Q And how long were you a member, how long did

it last?

1948.

A Until 1'1e left sh:tngton, which 1,,8S October,

Q. And h01~T About the Danz1ge:rs - how long were

they mernbArs of the csll? A ~ell, to actually tell you

of my Ol.-Tn kno'tv-ledge of how long hoR Tt:~'8 a member, 1 t W8.S

from the time that Dpnziger came back, and for ~s long as

i t took for him to be 'oicked t)~)) which might h8.ve been two

months or something pround there.

If th.sct T/ie s somB time in 1945, which T can' t tie...
dOvln too tigb. tly , but I am sure you C8.n proba.bly inform

yourselves as to when he came b~ck to Washington - - that
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'tH3S until I vJent on maternity lec-'T'9 in April) 1946. That

is of my own knowledge.

T.iR. h.4NE: Mr. Forem~t.n, at this juncture

'V'Jo';Jld you tem:,orE,rily excuse I~rs" El11tcher,

because we have some work here.

Q Would you wait outside, Mrs. Ellitcher,

plea,se~~"\ A Certainly.

(WITNESS LEAVES ROOM)



A Yes.

A Yes.

A Yea.

[.,
I .
I
I

Mrs. So bell Q\P.,"18~ r

callei as a wi toese, haVl~-t-­
the Foreman, ~es tlf1ei as fOllOW~i

I
t

I

SO BELL,

Are you 0 college gra3ua toe?

~ M.rs. Sobell, are you marrlej?

Q

Q

firs~ been july sworn by

Q. Or jegra.~eyoul A Yes.

Q Anj he probably has a~visej you that you jon't

have to testify against your husband if you feel that the

BY MR. LANE:

Q'What college? A W11son Teaobers College.

Q Wbere js tt(it 100a ted? A WaShlngton,' D.O ..

Q You have eo lawyer 10 the bu11iii'ng, haven'lj YCH.l?

AYe's •

Q You have talked with him? A Ye~.

Q And he has b.~vised you of' your cotiS ti tu;ional

r ightis! A Yes.

Q And he no 50u:..t ajvised you that you donlt have to

answer any queeaons which might ten.d to 1ncTimina te you?,

testimony -- bYes.

Q ~aturally you jo not have to testify as to any

conversationE' with your hus1:e.nn, p:r1vae convel'sat1ons, but

I a.m not going tc ask you any ques tiona about Yl/'ur hus1:Bn~

if I c~n avoid it. I mean, I am going to try to avoid 1'G,

and thatmcy put you at e~se a l1ttle bit. You are married

to Moxton Sobel11 A Yes.

H E ~ E N

LB-l
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LD_2 Mrs. Sobell

Q Anj you hr:t ve ohiljren? A Yes.

Q How many? A'I refuse to answer ~hat question on

the grounds tha~ you mentionej.

Q You mean tbaG 1cwoulj tenj to incriminate you if I

A It

or is th1S just a l1litile by-play, tL"le fact thatyou have a

child wll1 toni to lflcriminate or :iegraJe you? A It m1gb-it.

Q I he. ve hear3 everything now.

tEE FOREMAN: They are gOOJ cla i l:tren, aren't

they"! 'rhey baven· t jone an.yt hing?

Q You $ee, this is an lotel11gent ju:t"Y .. They a.r~ of

.average tntelligence) at leas;, anj 1 thlnk probably a lot

higher than the average, but a quee tlon like that-- you

are a marriei woman and you are asked how. many chil:lren

have, and you ee.y tba t is going to i.ncrillinate 01" .:ieg:rat1e

y 011, that does n' t make e ense • Let me ask you thi s :

lawyer tell you not to answer any questions? A He told me

not to answer any questions tba t might tenj to--

Q You think tha t tends to incrimina te you, that you

have haj ohi11:ren? You have to use your hea:i on Ihese

thin'gs, you know.. I cannot imagine by the wiljest stretch

how asking you if you have hb.j a. chilj OJ:' how many ohiljren

you have could possibly incrimlm te you.

JlJROR: They can be gotten by k1jnapping, of
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Q We haven't asked anything about k1inappiDgj there

is no .1tJw agains t having children, nothing wrong wi th tha t.

A If I remember correctly) I saij I had chiliren.

Q Yes, but I askeo you how many. How many :10 you

have? Let me tell you, I know how many chiljren you have.

sotna t Joesn I t make sense. You have one by Morton Sobe11

marriage. Isn't thatitl So there is nothing in that

quee.t1on tba t can tend to inorimim te you. A Just the

question abOUl; the d1:force.

Q That' oan t t inoriminate you·. Tha tis legitimate ox

legal. Lotls of people get :i1vor,ces. I am not interested

intha t, angle, I know all about that, as much as you :J 0.·

I won't s.sk you. that question because I already know ebout

it.. This is a routine question I asked you. WeIll ald.p

that, I am not going to press it. You have a sister, 'is

that correct? A Yes.

. and he has another one, oX you have another' one, by a former

(

Q You are not going to tell me that.: asking; qUest1oI1s

about yours1s1ier is going to inorimina te you.

believe June. 22nj, jlj you see your sister tha~ jay?
ref llSe to answer that ques 1i ion.

A I

On the jay that you left for Mexico, which was I

What is het I
I
i

I
I
I

I
J

f

i'.I,.•

On what groun:Ss? A On tbe
groun:le tha t my hus l::e.nd 11

A Edith Lev1tov.

Q Did she live with you? A Yes.

Q How long a perioj? Well, roughly~ three ,months,

A Three years, off and on.

Q

name?

four?
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that might bave the slightest bearing on any question of tha

Q I am askinge.bout your sis tel', not your husban!t.

asking you if you b.aj a conversation with your sister on

June 22nj, 1950 1 I am not going to memtion your hus mn5. I

am talking about your sis tel'. I am not going to referto YO~',

husband at all in this conversation., I am going to confin.e

mY remarks to your 81 s ter in my C;.uestions,. and if I rneu'tlon

your hue band it wi 11 be through. inadve.r tanoe • :Now,. ~ldia Y'Oll

nave a con-versation with your Sister, E~1th Levitovll' on

June 2En~, 19501 A I presume! dij.

Q. Will you meat ion what; time of the day §ij you 'tl.ave

your last conversatiOl with her that Jay, to the best of

recollect ion? A I refuse to answer that quas tion.

Q. On wha ;,grounj.s -- on the grounjs it might tend to

incrimin: te you? You see., you have to give grounds, as your

ki n.o..

lawyer told you. You must tell this jury wbat the gx()un:Is

a. re. You cannot just refus e to ar.r.Swer quee t1 ons, but you

have to tell the jury what ltle grounjs of your x'efusal to

answer are. Either that it will tend to incrimtnate or

::::a:: :O:e;:t::t:t:::s::~SO:u:::uY::n::: ;::: ::ym::j~_ I"

you can say it but we can take you before the COllrt and the ,

Oourt will then jecije wheliher you have to answer. A Well, I
I really '10 n"t know what the legal relll1fica tions of these I

LB-4



questions may be, anj if these questio~s can b~ taken before
i
l

l tbe Court.

Q You have to give tihe jury a rehson wby you jon1t.

lVhat is your reason for Tefusing to answer?

THE FOREMAN: Mrs. Sobell, this 1s a Federal

grandjaxy. This is an impol" tant grand jury. Taking

nothing away fxom Ur.!.Jtine, ASsistant Un ited States

At torney, be is not going to ask:80,u anything that is

going to put you in jeopar~y. He has ;Z;lv~n you the lewd

We are 23 here. Thej ury are people who ha~.rechiljren

ann we will not be incrim.ina ting ourselves by saying 'W~I

have chilJ-ren. And so feel f'Tee to answer.. Be,cause if 1

M:r. Lane asks some qU.estion, or lilT- SaYPQ1, the Fe~erQfa

grand jury has authori ty to question, or theygulde u.s

tOO in the law. So feel free that :Mr- Lane is not gOi~

to ask you wben you say It some legal matter fl , beoause 1t

is absolutely superfluous anj 1rrelevant, and as MI'.

says ,through the jury, we can bI'ing you :lowns taus to

the Juj@e an~ have you, if you jo not answer, have

ever punishment is meted out for :loing that. T'fiat is

entirely up to you. So s1 t back, relax, an:i I want

say t?,S Foreman of the jury, you axe a 111itle upset,

let's s tar't allover.

Q Can you tell me the last time in the jay that you

spoke to your sisteron the 22nd of June, 19501 A I refuse

answer the. t question un the groun:is tha t 1 t might be us ed

j agains t m h uabana •
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husban:i? A ~hat it is my right not t~ give testimony that

might be usei against my husbanj.

~ Your h us bani has alreajy to l:i r:he Agen ts, a s I

Commissioner, that you went to Mex1c,Q. for a vaoation~ and

tha,t you left, anjtha t you, I bell eve J went via Amexioan

AirLine on the 22no. Tha·.)· s a fae t. Thats alxeaaybeen

established.! :10 not have to go into that. V~e know t.hat t,o

'be a fact. But wha t I am askIng youabollt is a oony~rsat:tQn

that you had with your s1ate'x' ou;sat same nlgpt, an:i !

you what time -- I iij not ask you what the oonversation

"as. You said you presumed you haj a talk wi to your

that night before you left, and I asked you what was the

time, the hour that you spok~ to your sister before you

for Mex1co, Clnd you say you refus e to <:in ewer on the g~ounti

that 1 t might be used agains t your hU$b ann, is that so, on

the gxounjs it m.ight incriminate yo.u -- which? A Both.

- Q. Do you know Wi l11am Danzi ~eI'? A I refuse to answer

that question.

Q On wha t gxoun:is? A On the groun:ls that it ~ight 'be

use~ against ~y husbanj.

Q That the only grourlJS 'j A And 1 t might be us edto

incriminate or jegraue me.
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Q. On the ground it might incriminate or :iegra:Ie you

a n~ on tbe groun1s tha t such an answer might be use:i against
I

your hue l:an:l. You un:iel stan:! tha r; you canna t be compelled to

tea tify ag~i ns t your husbanJ., so your secan:! ground isnIt 80

goo~t, is it? A I wi thjraw the secoua ground.

Q You put it (j n t. he grounjs the. t1 t woulj tend to

incl'iminate you? A I x-afuse to answer tha t question

1 t aright be use3 against my husban~~p.nd as I understanti

ft is my pl'iv,ilage not tQ give any testimony thatcaa be

uSed agai us t my h.us bana.

JIB. LA liE: Mr. F.orema n, ! oan see tha

getting nOWhere wi th Mrs. Sobell, that she is adarnan~,

and no j 0 ubt has bee n .a ':1vi 8 e d by ceuose1 no t to anew.er

any ques tions. In vi ew of the fact that th.e cruJge hatE;

left for lunch I am not going to ask you t01;)rin,g her

30wn befo1!e tile Jujge toja.y, but I am going to ask

if you will, tOb.ujourn this entire pTocee:iing for one

week, to ne:x: t Wejnesday) anti 5irect .li1xs. Sooell to be

bereat quarter of eleven next We:lnesday at which time

we snaIl continue this matter anj at whicbtime I shall

ask you to have her brought jown before the Court and

have the quee ti., ns put to her by the Court ..

THE FOREMAN: YOUf... re jireoted to be bere next

Wetlnesda tr a t quart ex t·o eleven. 'lrh'" I ~
J tV a v . h ~;.l to say

before, thiukthat over a~.~';n- n,,:) ..
......... .1. - rve ~O no u want to have\ •

to take you jO*,n before ile Cour t. Thank you.

\ (WITNESS EXCUSED)
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September 20 t 1950

Re~John Doe

lPres~~~~d by Thomas J. Donegan)

Vago

o seA R J 0 H N V AGO called as a witness,

having first been duly sworn by the Foreman,

testified as follows:

BY MR. DONEGAN:

Q Mr. Vago, my name 1s Donegan. I am a S~1al

Assistant to the Attorney General. This 1s a F deral
o

Grand Jury sitting in the Southern District of New York.

Do you underste.nd that? A Yes.

Q You a.re here 1n response to a subpoena, 1s

that correct? A Right.

Q With reference to your appearance before

this Grand Jury, have you consulted an attorney? A Yes.

dress?

~ Will you g1ve us his name and business ad­

A Arthur B-a-l-y - - I am sorry; that's right -

B-a-l-1-Y. I do not know his address exactly; it is some­

where on Lexington Avenue.

Q Is it in New York City? A Yes.

A Some-Q Do you have an idea of tre street?

Where 1n the Grand Central district.

~ Now, the Grand Jury would be interested 1n

having some 1nformation on your background, so 1n your

own words, very briefly, tell them where you were born,

what education you had, and where you have been working.

A I was born in Budapest, Hungary, on February 27,1898.

I finished my schools in BUdapest - high school and c

education. I received my degree from the University of
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Budapest. At the end of 1924 I em1grated to this country.

Q. What was your specialty, what degree diel you

receive? A Structural engineering.

Q You are en engineer? A Yes~ I am a struc-

tural engineer.

Q Go e.head. A I arrived in this country i~

1925. Then I spent some time in various offices; all of

them I don't remember any more.

Q. You worked a,s a structural engineer? A Yesl

I worked as a structural engineer in various offices, doing

architectural and structural work.

Q Now, did you attend any school 1n this country

A For a short period I took a short course at Pra.tt.1n-

st1tute 1n 1925.

Q Was that an engineering course?

When did you become a cltizen7 A

A Yes.

In '39 .•
1n September.

Q In the Southern District of New York? A Yes

Q Right in this bUilding? A Not in this build

1ng, but in Washington Street - 641.

Q Are you ma~r1ed? A Yes, I am.

Q Is your wife a cit1zen? AYe s, she 1 s •

Q Where wa.s she born? A Also in BUds.pest.

children.

Q Do you have any children? A I have two

Q, \fus. t age? A Twelv~ and four and a half.
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Q Wow, do they attend school?

Q TNhere do they go to school?

Junior High School.

Q, Where? A In Rego Park.

Q Have you made any trips outside of the United

Ste.tes since you arrived here? A Ye.s. I made one trip

to visit my family.

~ In Hungary? A Yes.

'Q What date? A I returned to this country in

January, 1933.

Q. You left when? A I left in 1929.

Q And you returned in '33? A Yes.

Q You were 8.\'18Y appro xlmately four years?

A Something like that.

Q When were you marr1ed? n In 1928.

1ater.

Q Did your wife go With you? A No, she came

Q When you went back to Hungary your wife did

not accompany you, 1s that right? A No, she did not.

Q And when did she go to Hungary? A In 1932.

Q. .So thp., t you were in Hungary from '29 to •32

a,lone J 1 s that' right? A Yes.

Q And she stayed over until B33?

rlgh t.

~ And she came bsck wlthyou?

A That IS

A That's right.

Q When did she become naturalized? A In '31.
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Q. Do you know an 1nd1vidual named Harry Gold?

A I met

A Yes.

~ When d1d you first meet Mr. Gold?

Mr. Gold somewhere around early in 194?

Q Describe to the jury where. A At my place of

work.

Q What were the circumstanoes) who introduced you

to him? A Mr. Brothman.

Q Was Mr. Gold at that time working for Mr.

Brothman? A He was to be employed by the firm.

~ Now, in order that we may get first things

f1rst, when did you meet Mr. Brothman? A I met Mr. BrO~UHj~U

some time around 1943, the early part of ·43.

~ And how did you meet him, what were the c1r ­

cumsts,nces? A I was working on 42nd Street for a.n archi­

tect, and he celled me up. He needed the serv1ces of a

structural engineer, 'a.nd someone recommended me to him, so

he oS.lled me up to perform some structural engineering

services, which I did forthwith.

Q I would like to interrupt for a moment J: 1..[r.

Vago. You se,ld you have consulted a lawyer w1th reference

to your appearance before this Grand Jury? A Yes.

Q Did your lawyer expla1n to you your rights

in appearing before th1s Grand Jury? A That's right.

~ I take it that he explained to you that you

have the right to refuse to answer any question which
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AYe S , that t ~incriminate or degrade you - 1s that right?

right.

Q Did you continue to work tor Mr. Brothman for

a period of time? A From th$t time that was one

job I had done for him; he needed a structural englneer l s

services for a project he was engaged in; and from that

.time on we met for lunches periodically, irregularly, and

later on, some time in (44) he approached me with a propo­

sition of Joining him in a venture, setting up a chemical

and engineering consulting office, and he invited me,

describing the prospects 1n very favorable terms, snd asked

me whether I would leave my particular special field.

Finally, late 1n 1944, he approached me to the

materialization of this proposition, and we set up the

organiza.tion.

Q And you went to work for him? A I went to

work as a partner.

Q, Do you know Miriam Moscotii tz? A Yes.

Q And where did you meet her? A She was em­

ployed by the orga.niza.tion late in 1944 or early '45 , as a

·secretary.

Q Mr. Vago, are you at the present time, or have

you ever been, a member of the Co~~un1st Party~ A I wish

to decline that answer.

~. On what grounds? A On const1 tut10nal grounds

that it might incriminate or degrade me.



IFG-6 Vago

Q When you went to Hungary - - a.nd I think you

said it was 129 - - A Yes 129, .
~ - - where did you obtain your visa? A I was

not a citizen then.

~ You didn I t approach th e Embassy? A No.

Q Not the Hungarian Emba.ssy'l A Yes, I did.

I had a Hungaria,n pas sport.

Q You were traveling on a Hungarian passport?

A Yes.

Q Had you at tha,t t1me filed your declarat10n

of intention' A No.

Q You had not? A No.

Q You d1dn 1 t file your declaration of intention

until you returned from Hungary? A That's right.

Q At that time hAd your \1ife filed her declara-

. t10n of intention?

Q Yes.

A At that time?

A Yes, she d1d.

Q So you had no occasion to approach any repre­

sentEltlve of any foreign Government at that time in this

coun~ry, 1s that right?

Q.. When you returned from Hungary; were you in

contact with any representative of any fore1gn Government'

A NJ. o.

Q Have you ever been in contact with any off1

~ I am talking about an official, consul J embas

or anything of that sort. A No.
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of any foreign government, up to this date? A No.

Q Where are you employed at the present time?

A At the present time I am employed on a professional

basis by Mr. Aronow, who in turn is consulting eng1neer

for a real estate concern~

Q Do you know an ind1vi dual by the name of Sol

Fanschel? A Yes.

Q Was he employed by Brothman? A Yes, he was

an employee of Brothman.

~ When have you last seen or talked with him?

A Maybe a few weeks ago.

Q .When were you first interviewed by Special

Agents of the Federal Bureau of Investigation? A I be­

lieve it was 1n May.

~ Now, have you had any oonversation with Mr.

Fanschel concerning the questions asked of you by the

Agents of the Federal Bureau of Investigation? A Yes.

I Just told him that I was being questioned in this oon­

neotion with Brothman.

Q D1d you tell him what questions were asked?

A In a general way.

Q Did he ask you for that information, or did

you volunteer it? A I just told him what developed,

thinking that he would be as a person interested.

Q Did he tell you that he hpd been questioned

by Agents of the Federal Bureau of Investigation?
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A Subsequently I think he mentioned it.

Q D1i he mention it on that occasion when you

volunteered the information to him that you had been?

A No.

~ Where did you meet him when you had that con-

versa.tlon? A I happened to know where he works, and I

called him up.

~ Vas that the purpose for which you called him

up? A Yes.

And when had you seen him previously?

Q

Q

To tell him about that? A Yes.

A Pr-

·viously I hadn' t seen him sinoe he was leaving the employ

of Brothman.

Q Have you told him that you have received a

subpoena to appear before this Grand Jury? A No.

Q Have you had any conversat1on with h1m 000-

cerning your appearance before this Grand Jury? A No.

eral Bureau of Investigation asked you whether you were

Now, if you don't understandlng before a Grand Jury?

~ Did you tell him that the A~ents of the Fed-

I
present with him and some other individuals, including I
Brothman and Gold, during the course of which meeting

there was a discussion concerning Gold and Brothman appearl
I.

I
that question, because it 1s a long question, I will be i

glad to break it up. A It is very involved, but I think I
I can answer it - - no, I never attended such a meeting. I

--------'-- ---~--- --~----------------~- --~---"--i
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Q Well, perhaps you misunderstood my question

because of its length. Did you tell him that the Agents

questioned you about such a meeting? A I didn't tell him

beca.use I don't rece.ll that they questioned me about such a

meeting.

Q Have you at any time, under any circumstances,

ever had any conversation with Gold, Brothmau, or any other

individuals, concerning the appea.rance of Gold and Brothman

before a. Gra.nd Jury? A No.

Q Have you at a.nytime, under any circumstances,

overheard any conversation, either of Gold, Brothman, or

any other individ.uals J concerning their appearance before a

Grand Jury? A No, I have not.

Q Have you at any time ever had any conversation

with anybody concerning Brothman being engaged 1n espionage

activity? A No.

~ . Have you a. t any time - - and I wi sh to point
it,

out to you, if you don't clearly understand/that I mean from

your first conscious moment up to this minute right now,

sitting in the Grand Jury chair - - have you at any time

ever ha.d any conversation with anybody concerning Gold being

engaged in espionage activity? A No.

Q Now, Mr. Vago 1 I think you are not taking suf-

ficlent time to listen to my questions and to g1ve them some

thought. It is very important that you carefully listen to

the questions; if you don t t understand them~ say that you
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don't, and you can have them re-read until you fully under­

stand them, because while you are here you are testifying

under oath - - you understand that? A Yes.

~ And you 8.re subject to the laws of perjury,

or any other viola.tion. A I understand.

Q I think you are overlooking the fact that you

undoubtedly must have had some conversation concerning the

arrest of Brothman, which appeared 1n the newspapers; or

the arrest of Gold, which appeared 1n the newspapers.

A Oh, I ~~ sorry, I misunderstood the meaning of your

questions. Of course. since it appeared 1n the press,

and since people knew I was connected. with Brothman, natu­

rally there was some oonversation; but that does not mean

to imply that I knew about their a.ctivities.

~ I am trying to phrase my questions so that

you will not be oonfused. A Please rephrase them.

Q Have you had any conversation with anybody ­

and I will limit the time, since the arrest of Gold, con­

cerning his espionage activities? A Yes.

Q Now) will you name those people. A I could

not name them all. Of course, my wife and members of my

family, and some friends who knew of my business connec­

tion.

Q Now, let us leave out the members of your

family and let us leave your wife out. How about the ot

people? A I could offhand list a whole list of my pe:r"""'&'l__



IFG-ll

Vago

fr1ends, because there is qu1te a likelihood, after I had

been connected with the firm for four years - -

Q Have you had any conversation with Miriam

~~oscow1tz? A No.

Q Did you consu.lt any attorney or anybody else ­

and when I say nconsulttU I mean somebody you go to for

advice - - have you consulted anybody for advice, whether

1t 1s an attorney or somebody else - - maybe it is a per­

sona.l friend that you m1ght go to and ask for advice

since the arrest of Brothman or Gold? A Yes; my attorney

Q Have you consulted anybody else, besides your

attorney? A No.

~. When did you first consult your attorney - ­

mind you, I a.m not asking ypu what you said to him, or what

he advised you or what you asked him - - I am just asking

you, when did you first consult your attorney? A It must

have been Just around the time after the arrest of Mr •

. Gold.

Q That was before the arrest of Mr. Brothman?

A Thatis r1 gh t •

Q Did ~~ybody inform you that, prior to the ar­

rest of Brothman or Moscowltz - - d1d anybody inform you

that Brothman was appearing before a Grand Jury? A No.

Q Did you have any ~~owledge that-he was appear­

ing before a Grand Jury? A Not except what I read in the

newspapers.
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~ Did anybody - - and I will include Brothman or

Moscowitz or anybody else - - communicate with you concern-

ing their appearanc e before a Grand Jury? A No.

Q Or concerning them being interviewed by Specla~

Agents of the Federal Bureau of Investigation? A No. I

wish to mention that I separated from Brothman and his

organ1zGl.t1on after a deep-going break - - a personal and

business break 1n June, 1948, which was legally con­

cluded through the assistance of my attorney a year later;

it was concluded 1n an agreement ofseparatlon. Ever

our break, I have never met anyone of them, or any inter­

mediary.

Q Is that the same s,ttorney that you consul ted

at the present time? A Yes.

Q Since your break, which I be11eve you informed

the F. B. I. you had wi th Bra thman, have you ha.d a.ny con­

tacts Wittl Miriam Moscowltz? A None whatsoever.

Q Or with Brothman's wife? A Neither.

Q Now, have you ever heard from any source what­

soever that Brothman or Gold had reoe1ved an award fl"'om

the Soviet Unlon~ A No.

Q, We s tha.t question asked of you by the F. B. I.

A Yes. That was the first time I heard about it.

Q. You M.d never hee.rd of tha t beforei A Never

heard of it before.

Q Did you have any conversations with any of the
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employees of Brothman's firm concerning either Brothman or

A No.Gold receiving an award from the Soviet Union?

Q Did you hs.ve any conversations with anybody

else J excluding employees of Brothman's firm, ~bout Brovuu~,4.

or Gold receiving an award from the Soviet Union? A No.

Q And do you understand what I mean by Hawardu?

I mean a medal or any kind of recognition. A Yes, that's

right.

Q You have been employed by the Government, Mr.

A Yes.

Q When were you first employed by the

A It W8.S in the middle of 1938. I was employed by the

then Procurement Division, which later became the Public

BUildings Administration.

A JUROR: We can't hear you.

THE WITNESS: That was the Procurement Divi­

s10n, which was later transferred to another.

department, under the name of Fublic Buildings

Administration.

Q Where were you employed? A In viash1ngton.

Q And 1I'1hat was your grade and. your salary?

A l~y gre_de was What wa.s called E-3, at thirty-two hundred

dollars So year.

~ And what was your technioal classification?

A I believe it was called Assistant Engineers but I am

not absolutely sure of that.
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~ I think you have already stated it, but I have

forgotten - - what da~I~~~'~U start that employment with

the Government? A Jd¥!{~6n;~~jt-L~~"~0'the exact date. It was
:r .EC t':, (~.,; ,gf':

about June or July OfS'~~i{f'

Q And-how long were you so employed? A About

a year and a half. I believe it terminated in December,

1939. The appropr1at1onsfor the work I was employed on

expired.

Q Now, with reference to that employment, was

that a, civil service pasi tlon - did you take an examination?

A No, I did not.

mission has some term which implies a rating being given

on the bas1s of record and exper1ence, Without an examlna-

(CONTINUED BY LB)

Q Did you fill out an application form? A Later I

on, in th e cour se of my employment, I d1d make an appl1cs t10J

form, a socalled they had eome - the Civil Serv1ce com-I

I
i

I
t1on.
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Q Were you subsequently employej oy tbe U. S. Govern­

ment a.fter the termination of that employment? A Yes, after

the termination I WaS employeJ in the War Departmen~,

~uartermaster Corps.

Whe re was tha t1 Ala., lD Washi ngt on, D. C.

When jid you start that employment? A On the same

m01ith.

~ What type of work were you jo~pg? A Struotural

6,ngineer'ing jesigning, reinforce;1 concrete -- in gene.~a1."

on strue tuxhl :ies'lgn ..

Q How long :jia you keep that job? A I:resignedfrOT11

that ~oo in May 1941 ..

Q That was a period of how many years, approximatrty?

A Al together a.nother year ani a half ..

Q Were yousmployeu after that by the Government?

A No; then I returnejto New York.

Q Why :iia you res1gn that job? A Beoauee the

prospects were '\Tery good in New York for employment; 1n

private in:Jus try.

Q In reference to your War Department job, was tha t

civil servi ce1 A No; that was the same tV'j)e of job as the

o'ther one.

Q You fill out an applioation form? A That I cannot

tell for sure in wtlicb period it was. I jo know that I di3

:file an app11ehtion fOI'm for this unlistej or unClassified,

I ao not knlw, some klnj, I jo not recall the term,

,6xamination,.\l'JLi-ch was an examination purel 'basej on
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:

Q On the application form ji J you 5i ve backgroun:i "

concerning yourself ",nj activities? A Yes. I
Q, 'the fact that you were a naturalize;:! ci t1zen an; I

so forth? AYeS-I.I

Q Prior to you filling out the appl~cat1on form for I

eithel one of those two Government positions were you a

member of the Oommunist Party? A ! wish to :iecline to

answer thar. question on Qcnst1tU'fj1onal groun::ia that 'it mlglat

i norlminate and ~ egra je me.

Q Di d the appl1 oa tioe form tha 1j you fi lIe d out -- that

you majec;ut -- ask the question ?s to whether you belong

to any organization? A Iwouljn t t be sure. I 30 not be11eve

there was such a questlon 1n that form.

Q. \rYas tha t applica 'Cion form maje out w1 tb an affi5a 1ft.

or an oat111 A I Jun,1 t remember tha t ..

Have you seen any Governmenv

haj askej a ~uestion of tha~ type?

formsseen any Gove~ent app11c~tion

I

apPl1~~tion.,for:e, ,Wb,iQ.t'
F" I :iO~.i t thlnk I have .

!I
ever since, anj I can't I',

answerthq t question because 1 ~u~'n' t k •.... ,now.

Q With reference to -- I beJ1eve you state:! theyeax

before anj I h&ve foxyotten it "b
o ' -- you ecame na tura11ze~ wha.,t
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I
year? A 1939- I

Ii hi or to the t 1me tha t you Oecame na tuxs11 ze:3. the ~ 1

lS, taken an oatb as a UnitejStates cltizen, haj you been a l
mem. re1' of the Communist Party? AI jecline to answer that

quee tion un 0nns tl tutional g1'ounjs, ~h8..t it m1gh t incrlm1nat

a oj degrade me.

Q At the time you became a 01 t1zen and ·took the oath

as a 01 tizen in 1939, were you at that time a member of

Ccmunun1st Party'? A I wlsh to jecline to answex that

on the Cb ustltutiionCil grounas that it rr:lgb;~ inc,riminate annl

degraje me.

MR. DONEGAN: Mr. ~oreman, the grand juxyt s time

is running out anj there is qui te a b1 t -- the

is qUIte lengthy, of this Witness -- ~nj since it is

S'uch an important matter I wou1j appreciate it if you

as Foreman of the granJ jury would instruct him t1'lat

he is to oontinue unjex SUbpoena anj that he is to be

'back, to appe&r before this grand jury at the next

sessi on of the gran.:l ;j ury J Which I believe is Wednes:Iaw

September 27th, at 10:45 a.m.

THE FOREMAN: :01.:1 you hear that? You are to appee1>

here a week from toj.. To.:!a, is the 20th anj that wi!

be SePt ember 27th, <:< t 10:45 a.rLl., ~
1. or fux ther e.xamlna ti

anti yoU o.xe still under SUbpoena.

MR. DONEGAN: Youunjerstan~ that, that y au are
unjer SUbpoena tOct has been Servej

on yoU an. oj yotl mu.s~
apl~ar here next Wejnesjay. jo you

~ unjexs tanj that?

I

I

I
I

I,
.(
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THE WITNESS: Yes.

KR. DONEGAN: Youare excusej for tojay.

(WITNESS EXCUSED)



Li-l Sept. 27, 1950 Vago '}014

still unjer oath.

BY MR. DONEGAII:

~'HE FOREM.A.i~: You will remeILber', sir, you are

an amenjment to my testimony maje lhst week.

I
I
J
I·

I

v ~ GO, rechllej.JOE. K

TEE WITNESS: Yes. Mr- Foreman, I wish to make

o s 0 If. R

Q Well, since you te~t1fiej before the grand jury

on September 20th, 1950, hc..ve you c9nsulteti someboJ,y

concerning yourtes 'timonyr I.i My attorney.

Uow you s ta te you wish to make an arner.d:ment!

Yes.

f

t
~ "

I
Q. Di d your atitorne,y a,jv1se. you to make an amenumel1t? J

¥

A He :"i5 not ajvise. I wish to mf;l.ke an amerl51nent. I Cheo~'e,~
1

with him wh~er it is proper. ,
~ . l

Q Mf; you a::l::hng sumething to the testimony you ga~rl

,,/ A N0, I wi ,$ h to a1 tel' 1 t . I

Q I want to advise you that the testimony which you

something anj my at~orney ajvise~ me that it m~y be proper

All right.

to amend. it.if I ctm allowed

..... .r;> f..'1continue the ques~~on1ng o~ you i ret.

ga ve to this g:ranj jury unjer oa th s tanns. I n other words ~

if you want to fur ther explain your tell timony, or if y\Ju '1,1
want to supplement your testimony A No. I jlscovered

!
I
I
!

Q I w;J.nt toques tion you. Before you lea,Te the gxandl
!

jury :room here this morning the :?:ran:i jury will allow you anI
i

opportunity tu say what you want to say, but I wou15 like t~,
'1
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H8.ve you ever haj any jifCtlss10n or talk with

Have you ever haj Clny '3iscussion or talk wi th

A No.

it. No.

I wish to jecl1ne to snswer thisConll119-n1 f t Party1

Q .Mr- V&go~ ha.ve you ever cont:r1butej .:::,ny money 1';0 th~

I
I

question on Oonst-;itut1onal groun:is, tha~ it mlghll lnCT1minatr
\ .

I,
i
f
!
I
f
I

Q Mr. Vago, you testified unO-ex oa th before thls I
grand j uxy on September' 20th, 1950 that you left the United I
States in 1929 anjwent to Hungary, an:) that; you "were oUt ofl

Abraham Erothman concerning the Oommunist Party?

and jegraJe me-

Miriam M.oskowi tz concerning tbe Oommunis t Par ty"?

the 001 tei States until January of 1933. Now, I would like

you to furnish this gran~ jury wi th information concerning

your enl;:ry into the Un1 r.ej States, your original entry into

the Un1tej States. You entered the Un1tiej States in 1924,

is that r1ght? A '25.

what month? A January-

i.i In January 1925, and a t what port :lid you arrive?
,

ii New York.

~ Do you recall the nhme of the ship? A We left

Hamburg -- Mongol1a. 'l'hat was 8. sbip of the Eamburg-·

America.n Line.
Q On what basis jij yuu cuter? Dij you enter as a

8 tujsntr A Yes.

C For how lon2: a pe:rio·j of t."i YVl'=>, "'.r I
-." ~ .&. ......., ;;. am sorry, I d1 j

not get: that.
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How long a perio:1 of tIlme were you allowed to stay

in the Un1tej States! A That I jo not remember. I believe

it was for the juration of my being a stu:Ient.

~ Where were you going to be a s tu~en t? A At

Ann AI' bor.

Din you go to Ann Arbor? A No, I 1id not.

A For one session
I
I
I
I

A Yes.

~nj I aske5 them to permit -- where I

Fox how lorig a period of time were you employed?

Then were you employej?

to exchange

Approximately how mt.1.ny months? A I :10 not know; fr:O'

Q What kina of a caurse 51j you state you were

to take is. t Ann Arbor'! A Structural engineer.

Q Where :iia you 1501 A! went to Pratt Institute.

entry.

1iWO or three months.

'~~ Then dij you advise Imm1gra tion '=ind Na tux8.1iza tion

that you were going to Pra~t Institute? A I :10 not remember

whether ! ji.:1, but I :i1j oommunicate wi tb Ann Arbor

permit I j0 not remember now.

~ .b. nd you a t-cenjej Frat u how lcng'(

.A Oc,ntinuously.

Q Continuously until what year? A That is the point

where I wish to make the amenjment.



Vago

Q You answeJimy questJ.ons now. Unt~I Vitia.'!; year?

if. Until 1932 •

Q Until 19321 A YeS.

Where were you employe~? A Fixst ! was emploYR~

vrith an architect Db.mej Felson.

of Eigb.th hvenue; I ttJink it WB.S r.he Fiske BUi15ing.

You testifie~ thetJ you left the Unitej S::ates in

A About a yeaI'.

Then 1 worked with

A That was the corneT

A That i s the S UDj ec t

A Right.

ship 51 j you lee,;.ve?

That was abOuti 1926'(

How lo~g jlj you work for him?

Do you recall the ajjress?

~here was be locatej? A Tha~ time it was on 57th . I

I
i
~
i,
!

I
I

I
I

,{
~

~
On vvha'l';

~ b.n~ then weere 1ij you work'?

the Wbi te Cons truction Oompo.ny.

Street.

of U1y propose:i amenimen;.

words, then the answe:r'iS Yes.

A Well, if you wish to put it in thosetea \71 fy ftilsely1

1.

1

When youtestlf1e~to this gran!i jury on september I

20th, 1950 that you left the Unite:i States in 1929. 1i:i you!
1
I

I
~ In other worjs, you cummitte1 perjury when you

testifie~ that you left the Un1tej States in 19291 A I

wouljntt put it in those wqr5s~ Mr. Attorney.

Q Mt~~ Vago, will you please ,newer my questions? I

wi 11 Tea:) your tee tiimo!fY. II Q. Have you ma:ie any trips

outs:.t J6 of the Uui te5 Statee 81 nee you arrivej here'? A Yes ..

I maje one trip to visit my family. Q In Hungary? A Yes



Q What ~ate1 A I returnej to this country in January 1933·

A I left in 1929· Q Anj you returnen

in 19331 A Yes. ~ You were away approximately four years?

1i Somet.~ing like that. let When were you marrien7 A In

1928 • Q Di:J. youx wife go with y.ou? .f.. No; she came later. I
Q When you wen t back to Hungary your wife :11 n not accompany

you, is 'that r1gh;! A No, she 511 not. ~ When :li5 she go

.1 to llungary? il. In 1932 • i.< So tha 1> ypu were in Hungary froll!

l 1929 to 1932 alone, is that; right? A Yes. 1i

!
t

I Was the.!i t es timony you ga ve before this grand jury trlile

or fale e"t ! might r eml nj you, Mr. Vaga, as I remi nfiefi you I
I

on the 20th of this month when you testified oefore this graif~

, j lU"y previously, that you have the right to refuee to answer II

any ,~uesticns in this grand juxy if t~e ?,nswers might . ...
• i I

incriminate or 1egraje you, 2..n:l you have in:ticatei that yoa. J

a"re fully aware of too r. right since you have alreatly refusei

to answer some questions on the. t grounj, that they might

incriminate or :iegra:1e you. So wi th that in min:! I will

repeat that, question. (Question, flWas tl:ia-s testimony you

gave before this grand jury true ox false'?!' reaj to the

wi tness. ) fA It wasn I t true J tlll't I li1i;;t ie t ha t tee t1mony

was not 5eliberate falsehooj.

A ItYouxanswer is that tesli1ruony was .false?

.... .L
i
I
I

I
I lam not asking yl'U 'hethe!' it wa.s 5eliberate or !

!

The gr~nj jury heard your testimony anj your testimony I
IDc.tteT of recor5. I am asking you, was that testimony I

not.

is a
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you 6ave before this grand jury on September 20th false?

A It wB.S.

Q When :lid you Wo:rk for the V. hi te Cons truc~ion

Oompany'? A From 1926 to 1932 , y,;ith one in terrupt1on.

~ You worke5 for the White Construction Company

until December of 1932, isn't that correct? A Oorrect.

n .And the fact is that you Temaine:i in the Uni ted
'\'..

States in an illegal status until 1932, is that correct?

A. Correct.

Q ~nd your testimony to this g:rand jury that you left
~

the United States in 1929 was false, isn1tthat: correot?
to.

A Rigbt.

At':\ha t time were you a member of the Goxnmun1st

Party'? A I wish t·o jecllne to b.nswerthal~ ques tlon on the

Oonstitutional grolll1j tha t i't fLight incr1mina te or degrade

me·

Q When was the It;tst time you were in WashingtOn,

Mr.Vago? A In 1941.

\,;~ 1941r 11 Ne, tho. t wa s I thi nk a year la ter 1 my

wife paid a visi ~ to E',ome fr~enjs ctn:i I went there 'to bring

them back.

~ You test1fiej las~ Wejnesjay that you have had no

contaots with any representa~ives of any foreign ;;overn­

ments. I will reaj the question ann ~nswer th~. was ~8ked

you at tlH.it 'Gime. ll~ When you returne:i from Hungary l":ere

you in contact wi th b.ny representative of c.ny foreign 2.:overnl-
-~ I

ment'i A 110. Q. I am talking about an offic1::'tl consul,



or embassy, or anyttling of that sort? A Nc. Q. Have you

ever been in contact with any officlal of any foreign

~SO vernmen t up to this ja teO? r. Ne. 11 Is the ~ t.ee t imony

true?

''\, Is 1 t true anj jo you tell this granfi jury unjer

oath, as you have t;estif1ed to ~veryth1ng else, that you have

had no con tae tis in any In<j.nner wba tsoeV61' wi th any repre-

santatlves of any foreign ~overnment wi~hin the last five

years? A Tha tIs true"

Ji'R" DONEGA1~: ! sugges t we excuse this wi h" ....,,..,"'"'

at th1s time for a stort perio! of time.

THE FOREMAN: You are excuse~.,

(WITNESS EXCUSED)

(The wi tn6sS, Oscar John Vago, was later recalled.)

PI! MF. PON,E GAN :

Q. You will remember, Mr. Vago, that you are still

continuing unjer ooth. A Yes.

Q Have you ever been on the steamship which was
,

known 8.8 the Con te fIi Savoia'r A Yes.

When were you on board? A On my trip returning to

the Uni tej Sta tee •

~" When was tha t1 A The. twas .on the firs t days of

January, 1932 •

Q When? A 1933, 1 mean.

January.

Now you. say you. Callie into the Unitej States in 1933J
t
~
i

What month?



~ January 1933 on the Conte ji Savoia? A Yes.

~rriving in New York? A YeS.

~ About what Jater A It must have been the last

V~'here 11:1 you boar~ the Conte :ii Savoia? A In

of December or firs t jays of JalflU8.l"¥.

Q Yos cannot fix it more jefinitely than tbat?

A !t might hhve .been the fiI'~l'S of Janj),axy, I am not sure.

'Q. Tha t was at Genoa, Italy, ¥)~u boax.jed tl;;.at? A
'.

Q, Bow long hau you been in Genoa"t. Italy, prior to the

time that you boar:ied t;lle Conte:!i Savoia'? A Two jays.

Q 7~ber e were you previous to tbat? A Pl"evious to t

I think we 8 topped 0ver at Triest.e for one jay.

':. fs.n5 before Trieste, where were you? A In Venezia _

Venice.

;~ How long wexe you in Venice? A Two or tmxee days.

Before Venice? A I was in Budapes t.

~ Where jiJ you spen:l Chris tmaB 1932 1 A Tn Budapest.

How long befo!'€: Christmhs of 1932 ha:1 you been in

Budapest? A Abou~ three weeks.

~ So you were in BUdapest on ox about Deoember 10th,

is that correct? A SUf!k-thing like that ..

~ 7,hen jij yOll B.r.1'ive a.t Buji:.tpest? A At that time, om.
I

tl1a'lj jay ..

'''tt'~. he. t jay" A I mehn, tha t same time.

~ Give ~e approximate jate in Decemb·~r.. ..., A .Arounf.l the
10th of December.. I



LB-9 Vago

Q Whexe haj you. been pl'eVl. oue to your &1'1'1 val in

BujapeB~1 A I haj been on my way from the Uniteo States to

You jo not know! A I j) not remember ..

A The Rex.

That I jon't remertl,ber.A

I
~ Let's go ~ck slowly to when we got into BUJapest I

tha t time. Where:1i::l you ",rri ve in Europe when you wen t to I
I

Bu!lapest, what party ... It reUS t have been Genoa, DeCi9.use 1I,.

-ant to the SQIDe steamship oompany. 1
\11 1

eitherQth:h;:r~:::l:1:;: ~:a::c~:~:n::e:h:t::::?::la;s ::O::vemoL
I
!
I

Q. Were you in the Uniteii States Thanksgiving of 1932 '11
i
I
I

~ Wha tshlp jiii you sail on when you left the United !
t
:i
iSta tes'r

Q Rex, of the Italian Line? A Rex of tbe Italian

Line, the sallie company.

Q From what port in the United Sta tee? A From

New York.

''I.'(. Were you alone? n No; I was wi th my vdfe ..

Q Your wi fe was wi th you'? A Yes.

She also sailej on the Rex. Un:l.er what name ~i 3

you seil? A Unjer my own name.

~ That's Oscar John Vago?

is not ex&ctly the same.

In Hun.garian my name

l
1

I

I
I ·
I



LB-10 Vago

~ TNe 11 , give i t as i twas. b. In Hungarian my

name is Vago Oszkar (spellej by witness).

~ Anj you usej that spelling when you took passage

h Yes, beoause that is tbe way my nBIDe is

spel1G:1.

~ Did yvu use the. t spelling? A Yes.

'<t Lis ten to my quee tiona. If you 50 not uUJerstand

them ask to have ttlem repea tej, but 'lllease gi ve an ;~\nswer

them. Had you usej that spelling Cit' your na,me wrdle you

were in the Un! tej States-j A No.

Q That was tbe fiI'S t time -in the Uni te:l Sta tee the. t

youusej that spelling of your n~~,me'f A Yes.

Q ADd yuU say you saile:i from New York to Genoa?

A Yes.

Q You went from ,Genoa to BUJapest? A By train.

Q Ani you say i t ~'laS the la tte~ part of November

or tbe fiI"st pCU't of Deoember 1932 toat you left Nev~ York?

1'i Yes.

~ Now wi th reference to Thanksgi'V"1. ng, haven I t you

rec011ection as to whether you were in New lark City

gi.ving 19327 A I ho.ve no j1rect recollection, but I just

jU:ige because I cuuljn't tLink of O,ny othe.!' place I coulti

have been.

Have you talkeB with your wife concerning When

left the Unitej States 00 ~he Rex in 1932t £ I jij

that question.



i ­
i

I
I
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r, Have YGU talked with your wife concerning the time'->..

you laft the Unitej States? v:11 en ?

, /wl fe C~ t r-h8, t: t: 1me?

Q At any time. f. Yes.

arrival on the Conte 01 Savoia in 19331

a I cou15n't tell.

Right.A

A Rigbt.

ji Savoia?

Yes.

er re cent t1m.es'r

Then you went to Budapestan;i stayed in Bu:lapest

On the ConteQ

Q

Unitej States Thanksgiving of 19327

for three weels?

t bat time?

aI'xi ve~ January 1933r

Q Has she anY l'eoollection of v.rIlether you were in the,l
I',
!

'I
I
I

I
I
~Q Anj came ~ck to Ghe Unitej States. You said you ~

I
~
!

Q Dij you advise the Naturalization Service that YOUr
•

baj been out of the territorial limits of the Unite! StatesJ
~
i

that is, th~t you ba~ been in Europe from 1929 to your i

A No J I have notjl
QDifi you advise the FBI tha t you had -been outsije 0

the Unitetl States fl'om 1929 until 19331 A.At v,hat l;il1le? A~

I
I

Q Dii you inform the FBI that you bai been outsiie Q4
tbe Unitej States at any t'irne from 1929 to 19337 A YeS. !

( Q Did you evex aJvise the FB! that you h83 been in

the Uniteo States fxvm 1929 ~G either the latter part of

Novembex or the early p&rt of December 19321 A ~10.

~ Reajing frolii Y'- ux tee ti many to this Federal grand

jury on September 20 th, 1950: fl Q Vlhen were you na rried?
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Was that bnsweryou gave to tha~ question in this

jury room unjer oath h false answer? A Yes.

not accompbuy you, is that right?

A No; she

A No, she 515 not."

~ Di d yell" wife 00 wi th you?

Q, When you went 'tack to Hungary your wife

A 1£1 1923.

came later.

Q. U Q So that you were in Eungary from 1929 to 1932

alone, is tba t righ tl. A Yes .. " Was that answer to that

queS tiOn in this grand jury :room on Sep tembeI' 20 th, 1950, a

faiBa answer? ~ Yes.

Q When was the las t time you \1;1exe in Washingtotl,

Mr- Vega? Ii I t U1US t have been samet ime in 1942 or

therealb uta.

Q Nineteen what? A t~2.

~ You haj not been in Wa.shington since 1942'[ A No.

~ h8.ve you talked with anybojy fl'om the White

Construotion Oompany within f;he past month? A No.

Q E-Ia.ve yuu talked with anybojy concerning your

employment wi to the Wh1 te Oons truction Campa ny sino e ,Y OU

appearej before this grand jury on Septem b3:r 20th, 19501

A ]~o.

Q Do Y OLl hGt ve b. bre; ther in Hungary that has an offi

position in the H~ngh:r1an government at the present time?

A Nc.

Q have you any relatives in Hungary who have any

positions in til.£: Euoga:rl::Ll government .8.t t;be present time?

A 'No.
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1

1
!
I

Q have you any rel&tives in Hungary who are in the

employ of ur &re members of the Oon~uni8t P0xtyr A I

couljn't tell -- &nSwer that question.

Q It seems to me to be a clea:r question. f:.. Well, I

can I t answer for r:.~y bl'otb.e~ 18 actions in Hungary to:la.y.

I am not ~s king ~TOU that..'· I am as king you as to

your knovvle5ge. I am not asking you a 1Jl!ut your brctber's

aotions- I am asking y~u. A To 'my knowlejge, no.

Q Have you been 4Jvised from Clny source whatsoever

that any of your relatives in Hungary are asaociat:e~ wi th.,

affiliated wi th, or members' of the Communist Party in.

,Hungary? A lJo.

~ Have you at a.ny time fu:rnished an~r information to

any representati vee of any gavel' nment C oncernil'lg your

relatives in Hungtiry? A No-

Q (Question read C1S abov~e to witness ~lt the request

of Mr. Donegb.n.)

Immigration anj Naturalization Service, that you were a

Have you ajvised any sovernment agency, incluj1ng

what kind of procejuxes I ful1owej, what! bad to :lo.
not remember at this time.

I
I

student in the Uni teo' States juring the entire period of tim1

from your ~rrival in 19E5 until 19291 A I JO not remember i
f
t

I :10 I
.~.

orally, LX unjer Oath,

Di5 you make ony stall etnents either in writing,Q
i
I
I
I
Ito any representative of the Un1 tej !

States sovernment that you were a student in the Unite5 Stat~s

I
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anj we.re not employej Juring the perioj from 192 5 to 19291

A I:jo not remember, but I do not believe I 51:!, since I

paid inoQme tax juring the pel'iotl.

Q I jijn't hear that. A I pai5 my income tax

during that entire perioJ, I 50 not believe I maje that; I

30 not remembex.

Q Why:10 you say you pai j youx income tax juring

en tire perio jr .4. ! beg pax don 1

Q Why 50 you say the t, in response/to my ques tionr

A Because that woul~ infiicate I was employei.

t
j

the I

I
i
J
l

Q ~re yDU en.deu vorina; to tell t his jury ttlat if you

ji j ma.ke dny s tatemen ts to any go:vernment officials that

you were &. stujent, that they shoul:i have been put on

that you were not a

Thati is something! jD not un:lerstanj.

notice beoause you paij income i

I
\
j

f
Q I jO no t un:1erstlinn why you volunteered that you ;

paid youx income I~ax. Tba~ wf,sn' t tbe question I asked .••1
1

you. A ! jo not :z;em§tIlber. Flease reaj the question again I
I
~,

s tudent'f

an5 I will answer it again jireotly-

Q (Question, IlDij you make any st&.tements ei ther in
L

wri ting, or,ally, or unjer Oath, to any representative of th.e
t

Unitej 8t~tes government tha~ you were a stu5ent in the !

Unitej Stutes ~nj were not employej Juring the pexicJ from

re~j to witness by reporter.) A I 40 not

remember.

j
1

I,



I willleave that

Vago

MR. DONEGAN: as it is apparent to the gxanft

I ,cannot instruct you on ~hat.

illy vdfe?

A All right.

~ Yes. A To what degree a.m! ,bouno to seorecy?

Q. You are not, bouuj to secrecy as to YOUI' own

testimony before this grand jury. You can :1iscues your

testimony with your attoI'oey. A May I jisouss it w:tth

JaY MR. DONE GAl~ :

,

THE FOREMAN: You are, stil11u~1er subpoena an:!

you a re to appear here a.gain 00 to be:r 3r~ at 10 :45 a.m~

j u.ry, ttis wi tnes8 'willbe necessarily before the gran~

JUT}r again. I unjerstan:i the gxan~ jury is meeting

Tuesday of next week. Tuesjay of neAt week 1s October

3rd . If the Foreman will ins tI'uct tbis wi tUess before

~b.e granj "J,'u-q~~,.'" on~inu1ng~njer SUbpoena and
"*" r·· . .CJiJf .~''fJ ..D,' Y7' ~""~ ; ~

~,!,. ,'~..q~J"", it
roue tappeo.r"~beforY ,.7fIlW .....-. j j 1lg;'f ~,ober 3r 3 1 I wi 11

!

appr;.;cia t e 1 t. ScBfoi U'1J!UJL ~

up to you, Gut you h~ve the right to jiscuss your testimony

with yuur ~ttoInvy ~nj yuur ~ttorney c~n ajvise you as to

whetheT you 1l1b.¥ jiSCU88 it wi th your wife or anybo jy eise.

Q Do you un5S1stand that? ~A Yes, I jo.

Q. You unjex-stan:i that you are unjex an. 0 "Dllg8tion

to be in ttl.is room next Tuesday? A I unjeTs tanj. ll!ay I

ask a point of informatiiou'?

Q You are excus,ed an5 you 3?6 to be here next Tues
jo youunders tan:31 A Yes. (WITNESS EXCUSED)

'J
/

/

I'
ILEC'lS
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September 27, 1950

Re: John Doe

(~~r. Lane)
Elitcher

HELENE ELI T C HER I recalled 8.S a

witness, h~vlng again been duly sworn by the

Foreman, testified as follows:

Q. Mrs. E11tcher, when we concluded, on your

last e.ppe8.r~tnCe before the Grand Jury) I think the last

question had reference to the length of time thet the

Danz1gers were members of the Washington cell; and you

sald that up to the time they left We.shington, which was

some time in 1945 - - I think that vHlS 1 t - - A From

the time they came to Washington.

Q - - until you itlent' on materni ty leave, in

April, 1946. A Yes. Well, I was trying to tie it down

a little more definitely, and I will go on from there and

finish the answer. Bill Danziger didn't actually join the

cell i~medlately upon coming to the city, but after some

interval, which would allow for his name being passed on,

which I said might be a month or two.

Mrs. Danziger did not actually join the cell

until some considerable time later. I believe that the

reason for her not being brought into the cell at the same

time that Mr. Danziger \,'U1S , ''.:va.s thet some thought i/tle~S bein

gi yen to '!llhere house~Jivee belonged - - liJhether iiheu belongs

in the group that their husbands were in, or some other

group.

She 1f .'e s a haus e'li'!ife J and. d.idn I t he"ve any other
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geographical or working location, except her husband.

However
l

eventually she \ti8S brought in - - I vlould say some

time considerably later in 1945.

I "i'Jent on maternity leave in April, 1946, and

after that time I don't know what happened to these people.

Q Well, diel you have a, special cell there known

A i~vell, I know 'l/lhat happenecl

to me after I came back from maternity leave. I did not

return to the Navy cell, but to a. housewi.ves' group, that

was set up on 8. rough geographice,l outline of where you

lived.

Q NovJ J who suggested that you go into the house­

wives' cell? A Well, when I sent word through my husband

that I was ready to return, I was told to wait and someboay

would call me, and that I would go to a new cell.

~ ~ 1we 1, do you recall the date,lls as to \itlho told

you to we.! t, and v.lho oalled you on the telephone? A eIre11
to

my husband brouC"ht baok the 'Word that I 1,1<'8.8 not/go, back to

the Navy cell. Who exactly called me, I don't remember.

It "'I7RS somebod.y from the new cell, which 't1l18.S a housevJlves'

group, of which Sylvia Danziger was not a member.

Q Abo were the members of the housewives' cell,

do you recall? A Well, I could trl to remernb?r some of

the names. Ethel Weichbrod, Esther Surovell 1s 1 t

importe.n t tha t I recall the nemes r1gh t nOi,1"? I haven't

given 8.ny thought to it. I ca.n try to recall the names and
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give them to you later.

Q If you get them for us late~ on. that would be

sufficient. I thought you might be able to remember them

nOll\T I 8.nd we 'V12.n t to ha ve them. Have you ever givan the

names to the F. B. I.?

it.

A No; they never asked me about

husbe.nd'l

Q ~fu.8.t about thi s Surovell party - who itJ8.S her

A Abe Surovell. They lived in the same bul1d-

ing the.t we lived in, 247 Dele,ware Avenue. They lived on

the third floor.

Q Do you know them very well' A Well, fairly

well. I L~ew Abe Surovell from before I actually ca~e to

1flashington. Thst was before he wa.s marr1ed. He ha.d gone

to BnnklynCollege, 8.nd I only knev him sort of vaguely.

At school I really didn I t know him to speak ~li th, but when

I ea.me to Washington in my senior year at college, on a

I have forgotten the name of what the affair was - - a

National Youth meeting of some kind, the name of 'VtThlch

,escapes me, I am sorry to say - - well, I met him at this

meeting, a.nd we became friends) G.nd \'\1hen I came to itlash-

l.ngton to work he was somebody I knew and. I called him -

he was married at that point, and I met his wife.

Q Was he a member of your husband's cell?

11 Yes l he Wl:lS.

Q What does he do now? A He has a business

tha.t involves the making of maps for the Government. I



Does Eth~l Weichbrod live 1n New York?

United Federal Workers of the C. I. O. union that most of

Elltcher

she lives in Washington.

at another period I was the chairman.

i
I

I

don't know exaotly wha t you would oall it. I don I t believe-r­

it is printing, but 1 t 1s actually the dra\~ing of maps.

He is an artist.

Q Is that in New York? A In Washington.

Q Have you ever talked to him about the Rosenber~s

or the Rosenberg cB.se? A No. I

Q Have you talked to him recently'l A Actually J
Ihe called me before the Rosenbergs f na.me a.ppe8.red in the I

I
paper, some months ago. I don't remember exactly when, but I
it could be verified; but he was in New York due to his 1.

1

1

father's de8.th, and for the exa.ct date if I could find out

when his 'father died I could tie it down; and he called me I
j

t'IThen he was in New York) to say IlHel10 tl and to g1ve regards!

. from his Wife and children. 1

Q Did the w1.ves' cell operate any differently t~
the other oell that you belonged to'l A No, no dlfferen~.

The women were mainly active in the Women's Auxiliary of th~

I
the men belonged to, tha t were Government work,ers. l

Q. Who wes the head of the womenls cell, when YOUI

were in 1t? A During one period Ethel Weichbrod 'VJas, a.nd. I
I

A NO~
I
j

~

Q And what does her husband do? A He illorks

with the Air Force; he 1s an engineer.
--'-'-'--- -----------_._.__.._-----_.~_._----_._------!-

f
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At the Pentagon l is that right?

A Not that I

A No.

I don'tA

cell?

A Not to my

A Yes.~ For the Arm"JT Air Force?

kno1,rl edge.

Q And did he belong to the Navy

~ Did he belong to any cell?

know of.

know the physical location.

Q Is he a friend of Perl's?

Q How did the wife get into one of the cells if

her husba.nd dldn I t belong? A I don I t kno~v, because when

I. joined this cell 1 t itJa s a.lready in opere- ti on" a.nd I don I

know that.

Q Well, wesntt tha.t cell supposed to be the

wives of members of the various male cells? A Not nece

s8,rl1y. It W8.S primarily that; but assumingthat you 1/IlerS

a house'tJ'llfe" a.nd were a Communist, you lilould belong to a

housewlves I group regardles s of whether your husba,nd did..

I might make this

Q Oh" I was under the impression that this cell

was the cell which was the ladies' auxl1iarYJ correc,~r,~~

to the cell ,that their husbands happened to be 1n - - in

other \'Jords, if ~rour husband \lI,Tere in a. cell, this irvould be

the auxilia.ry cell. A Yes J I thin}\: the.t itJould describe

it in" let UB say> ninety-five percent of the cases, but

not necessarily one hundred percent.

Q Where does Abe ·Welchbrod live - - A That



IFG-6 B, Elitcher

Joe Welchbrod 0 They have moved recently; I have a change

of address card at home that I am not too familiar with t

at the time I knew them they lived in the northeast section

of v~Tashlngton, I .think it was 2525 North 14th Street)

Q But they have since moved? A Yes; to a pri­

vate house which they bought,

Q Do you remember being do~m in my office the

last timo, in the reception room there? A Yes,

Q And do you remember seeing Perl at that time?

A Yes,

I didn't,

Q And did you speak to him at that time? A No

right?

Q 1tJ ell J you spoke to him some time during that

morning, A Yes, I did.

Q Did he act as though he didn I t knolt; you he

paid no attention to you? A 1rJellJ ~lhen he came in he

d1dn' t look in my direction. I wa,s alree.dy sea.ted, anct he

came in with his eyes averted from anyone who might be

81ttlng a.round - - there ~le:re a few people in the room, and

he went immediately to the receptionist, and he walked to

the ba.ck of the room J whi ch '-Ja s to my back; and once he had

passed me I d1dn 1 t see whether or not he had looked in my

direction. When he stopped at the recept10nist t s desk, he

didntt look at me.

Q He was there for fully twenty minutes, is that

A I would say so, at least,
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Q On the 1r,Jay up in the elevBtor J dicln I t you

speak to him? A I think I was speaking to Mr. Cahill,

of the F. B. I. men, and he said something about - ­

Perl was walking right behind me ~ and I wasn f t a"lare of

fact. When we ~merged from the inner office, and walked

toward the eleva.tor, I didntt notice who was behind me;

and when we stopped and turned around, I don't remember

who 1 t was that said to Perl, uDo you recognize this le.dy?l.

and he raised his eyes and looked at me .. and he took sev­

eral seconds to 8a.y, "Yes; you ao look familiftr. You are

E11 tcher .. J'.1rs. Eli tcher. nAnd it seemed to be a rather

slo:w-dawn1ng B.warene S8.

Q But you had seen him severE:ll times before,

I suppose he should have recognized you, shouldn't he?

A I don I t kno'Vl ~lhether he has as good a memory-as I have,

so I don't know.

~ Probably he has a more convenient memory.

Now, ha.ve you talked to :Mrs. Danziger" who is coming in

here very shortly, about the case?

very little talking.

A Yes and no. I did

Q She has some reluctance on so'ne points" I

understand. A Yes, I would say she hes.

~ What 1s her trouble? A Well, do you went

my opinion?

~ I 1rl!flnt to krlow what she said. A l-!ell, she

said - _ the last thing she said to me, as we were parting
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on the sub'~'lay station B.nd I wa.s about to enter my

, whioh pulled 1n, and she 'was to go to her train - - she

she v.~asn It a.fraid of this investigat1on, which \!lIaS abou1(the

most - - the comment I kept making, whenever there was a

bresk in the conversBtion r w~is, II I e..m scared, it 1 s a scary

prbc~eding,II and she-said she 'triasn It afra.id .. that she knew

the kind of queetiortsyou people would"be a.eking her, and

they would be a.bout Itdown there.,Jl wh1ch I a.ssumed her to

mean about Washington; and she said, "1 8.ID just not going

to anSiA"er them. I have nothing to lose. It

I remember those word's.. 11 I \;;asn' t a Federa.lwork­

er and I never signed any sta.tements U - - meaning loyalty

oaths or Form 57 - - Hand therefore I can't be a.ocused of

a false statement."

Q She never worked for the Government, did she?

A Not during my acquB.intance wi th her. When I mentioned

this to my husband, when I saw him that sa.me evening, he

said she worked for the Census Bureau - this was before I

came to Washington- and I said I didn1t know tha.t, and he

said he was qUite sure that she worked tor the Census, and

I said that was before the loyal'ty oath, and he sa.id there

might still have been some kind of statement on the Form 57

or something like that.

Q Did she say, too, thet she was a little reluc­

tant about testifying as to her Communist affiliations?

A No.
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Q She didn't say that?

words 1 so far c1S I Ca.D recall them.

A Those were her

Q Is there a.nything more you can tell us about

the Rosenbergs, or Sobell have you talked to Sobell's

~life recently? A Yes. She came over to arre.nge for my

getting their old upright piano I in excha.nge foY' a. t.fashlng

maohine tha.t they have, r,lhich we have part equl ty in; 2nd

the only thing she said was, aside from ss.ying uHello u a,nd

HHowa.re the kids?tt, IIDld they give you a tough time yes-

terday? II This was on Thursday evening.

Q Did she se..yanythlng about her appearance be-

fore the Gr8~ Jury? A NT'" o·

Q Not a word about that? A No.

Q Have you talked with her sister, Miss Levltow?

A I haven't seen her since they left.

Q Since they left for Mexico? Well, di~ntt you

see her a day or two afterwards?

left.

A I mean since she has

Q Well, on the occasion that you saw her, that

,\.;as· after the Sobells had departed fl:r Mexico, didn I t you

have a conversation with her about something? A Yes.

Q Could you repeet thAt conversation, and vlhen

i t 1~JaS, and what was said? A Well, it was on a week-end,

possibly Sunday, of the - - for the moment, I am not too

sure 1~h1ch 't'leek-end 1 t ~las, but the neighbor living right

next door to the Sobells was in her back yard as well
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all our back yards adjoin - -

~ Who was that? A A Mrs. Schwartz; and she

had been speaking with Edle, I donlt remember exactly what,

but some thing abou t the Sabells being away; and I sa.id, \1(18

Sydney - - I asked her, was Sydney with Casey. That is

Sydney's father; Sydney is the daughter of Helen Sobell.

And Edie said no, Casey's house wasn't ready. Casey was to

move into a new house, and have Sydney wi th him, B.nd she

said the house wasntt ready and so she didn't go down to

Ws.shington. She se,id, IIThey he.ve gone to Borne lake. If

Q Did she.mention the lake? A No.

Q Did she tell you how' she r~ew they had gone to

some la.ke? A No.

Q She didn't say anything about that? A No.

Q Is that the last conversation you ha.d wi th. her?

with the Rosenbergs, but with Julie.

had ha.d dinner one night "vol! th the Ho senbergs

here 1 before the Gram Jury t you

Yes.

I
tha t in your 1a.s t appearanct·
mentioned the fact tha.tyOU.

I

A Not I

I
I
i

Now, you may recall

With Julie?

Q

Yes.A

Q At a restaurant in N'En-r York? A The B1rd-1n-

Hand.

Q NOir!, ~;Tha t was the de, te of the t?

know the 8pecl~ic datej I just know that my

was pregna.nt "lrv1 th her first child, and that

A I don't



obtain it for you, but I don I t knOTH tha t.

And what is her telephone number?

What is the full nRme of you~ sister-in-law?

Ru th Alscher.

H. E11tcher

ices she live?

I,
I
i

I·····r·-·

I
A On Madison Avenu1,

I
I

A I can I
want to check that date, to make ¥

I

where

Because I

Q

lOoth Stre·et.

~

near

IFG-ll

sure. A vVell, her child V'las born 1n February • Peter 1s

her oldest child, and I t..t-:link he will be six years old this

February.

Q That would be the summer of 19451 A Tha.t's

right.

Q Dldn I t you also remember it by some show at

Radio City? A I \Va sn 't sure thatit i,.tJa s the same week-

end; it could have been the same week-end.

Q And "rha t WetS the name of the picture again?

A A BELL FOR ADANO, at Ra.dio 01 ty •

Q Then it was your sister-1n-law, ~~d you, and

Perl, and his brother, and Max and Julie? A Tha t 1.8 rif5-ht

and then, a t the r·e s tauran t.t Ju11 e called Joel Barr I who

joined us there.

Q And then you went from the restaurant to Barra

place? A Thst 1 s right; and took my sister-in-law home.

~ And went bacl-r. from t...l1.ere 1 you went 't"1here?

A To Sarantls place.

~ And then? A Then home.
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~ And the next time you met JUlie, as I recall

it, ~~Jas in December of that same yeB.r - the Christmas holi­

days? A No, it had to be December, 1946, beca~se by that

time my child was born.

Q And the next time was in December, 1946, dur-

ing the Christmas holldass, but before Nei,~l Year' ~';' A It

might have been before New Year's, because I recall the

Christmas tree was still standing.

Q As I recall your testimony, there was some

controversy or discussion as to whether you should tell

children about Christmas, or you should tell them about ­

A About Chanukah.

Q You recall that? A Yes, very well.

Q .And you were also a little surprised that

these bachelors should pretend to have so much knowledge

about bringing up a chilo., and you haa. t..b.e actual, pract.i­

c8_1 experience of doing tha.t - - do you recall the t'l

A Ye 8, I do.

~ And you said that Perl entered into the dis­

cussion quite vociferously, and expressed his ideas quite

dogmatically? A That's right.

Q And there 1rJElS Joel Barr? A That's right.

{~ The two bs.chelors that you spoke of? A s

right.

Q Now, who was there? A Max end myself, and

Julie and his wife, a.nd Perl Rnd Barr I a.nd Mortie and
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Helen Sobell.
!
I

In Knickerbocker

1

A~ And thet took place where?

Village, in Rosenbergls apartment.

Q Do you remember any other discussion that Perl

had wi th Ro seaberg at tha.t time?

Q Did they appear to

Q .J!" they appear toC1

I

be quite friendly? A Yes.!
fori

hEtVe knOiPln ea.ch other/quite I
f

A No.

Yes.A i

IDo you recall any other subjects that they dis~

I
!A

Q

tl period. 0 f time?

cussed?

Q How a.bout the meeting in the restaurant - did

ing, but ,\\rhether 1 t W8,S a ce.se of where they had Just met

would sa.y they appea.red to know one $,nother from long

f

i
i

!:

standJ.
!
I
I,

a,longi
r
~

r

t
t'

Yes.A

\f~el1, that IA

A I think it was actu-I
I

of £.1.9oy'e, a.t 7th Avenue and 34th Street. !
!
\

',:Jere th ey together when you and Max came

And you met them on the street?

Do you recall where?

Q

Q

corner

Yes.

they a.ppear to be frletldly then, too?

A

s,gain very recently J I couldn I t tell.

ally the

Q Was that by pre-cu"ire.ngement? A Yes. I be-

lieve MRX must have cal19d Julie, because we were just in

tOtAJl1, 8.nd Julie v,,'ouldn I t kno'\,,-, vlhere to ge t us.

A

I
Q Did !"'lax have any reason f'or calling Julie thenf?

l

~Not that I know of. I
Q. Did he ever dl seussit vJi th you'i A No, he



,
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didn't.

~ Now, 1s there anything else you want to tell

the jury, that you think might be helpful? A ~lell, I can

think of anything. I think that you have covered about

everything that I have tried to '1lrack my brain onIon being

questioned by the F. B. II I have trjm to tie things down

as tightly as I can. It is a little difficult to be always

sure or dates, but if ther'e is anything I have SGid, or I

have not s~lla, that yeu feel jTOU want to esk further ques­

tions about, please 0811 me and I will try to either

or answer anything further that I haven't made clear.

(CONTINUED BY LB)
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ReI IFG

LB-l Mrs. Elitcher

JUROR: You were chairwoman of the housev:dv6s' cell

for a litt10 while, ~nj as a result you must

someone hi~her up in th2 Party?

THE I'l'NES2: Yes, I ji~.

JUROR: Do SF\:) u know hel' name'?

ve oontaote1

rBE ITNESS: Yes. ! am trying to think of her

last name, and triej to think of it before when t point

came up. Her fiTS t naJlie W2iS Bea.·, an:! if yuu~iVEl me tim€!

I will try a nj f inj au t wha t: her secon j name was. She

Ii vej in lti rgin1a. It j L12 t won' t come ,t e secan:] name,

but i will &oj Iwill pass it on.

BY • LANE:

Q. What jij hex hustanj 50'? A ! Jon1t know- I never

met n~m.

WtlO wt;:;,s ,;;he highsl'-UP \"7it.h the Navy cell"(

don 't i<nO~"f, beo~u~'e I never haj tba conta"ct.

QuId you ask him? A All right.

I

He can call 80m<300 jy in cbe WBI the. t he h8S leen

contacting. it I rvill get WB.;;.

tha seconj name of tha~ person.

I wi 11 rack my brai n for

(



Mrs. Danziger

having first been july sworn by tbe Foreman,

S Y L V I A DAN ZIG E R, callen as a w1tness, I
!
I·
I
t

testifie:i as follows:-

BY MR. LANE:

Q Mrs. Danziger, as you tali me outsije~ you are

usually a little nervous when you talk -- :sive ~ speech or

yc;u talk to a group. J;!.. Yes.

Q No on.e is goin.g to bi ti e you so you can jUs t relax.

c,.n:1 after the fi:rs t few minutes vf talkln:g I think you will

probablY get eve!' your i nn~ te nervousness. To SQI't of ,help

you get over tha":., I will ask you' &. few questions8.bout

your backgroun:i, where you went ~o school an:i so forth.

Firs t of all, how olj &xe you? A 31 years 01:1 '.

Q You were born in New York 01 ty, were you? A Yes,;

Q. Parents liVing? A Yes.

Q You are ltl&rrie:i? n Yes.

Q Tn William Danziger? A Yes~

When weI' e you mf.:,.rrie~'i

~ Where jij you go to school?

November 15th -- no,

A Well, I went to

public school ~nj high school e:.nj nlt.-st of my collv:ge work

in New York City~ anj then I t00k ODe semester work at

Wilson Teachers College in '/vasbington an:1, oh, abouy three

or six credits, I JOL-lt remember, in George ifashington

University.
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Q You Bay you went to oollege in Ne' York ~ity -­

Brooklyn College? A No, Hun ter Oollege.·

Q When j!j you grajuate? A I grajuatej in June

1942 altbougn I ha j gone there anj left a few years wheb I

In '8 acrose

i; Yes.

A NQ; we have our own

Yeur parents are livlng, are they"!

Do you live with them?

Is that close to wbere you live?

:lown to WaEhington, 2,Dj then I came tack b.nj I got: my
'1

I
I

J
I

i
Q ;i'ha tare theix names? A !:j& Ehrlich an:) Max EhrliCI1,t

Q Do th~~y live in New York U1 tV? A Yes; inf;he Bl'OllXl

I
Q Where do they live in the Bronx? A On Brya.nt Ave. I

I
I
!

Q. Do you have any relatit'es in Wbsbington by 'the name I
I
!l

I

deg:ree.

went

town.

of Ehrlich?

apart;ment.

Q No relation to the attorney jown there? A No.

Q Byron Ehrlich? A No-

4, D0 you h2..~re any chil jren1 A Yes, I have two

chiljran ..

~ BOYD or girl1 a The oljex is '-'~;iTl ~:n j the

working &t Acajemy £lectricbl Projucts, I ttink 1~ is

It is ~t sm,:;,.ll fiJ'!n that UlC<.Aes plugs a.nj sockets.

A He's

youn;e:r c. boy •
.~ Ycur hus tan j, nere Joes he now'? I

I
oallej'l

1



J
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Q Doin~ engineering work? A Yes, hels an t~ng1neer.

" Rove you ever WJrkeJ yourself? a Yes, r h."ve I
worke:'!. r worke5 hS b laboratory teohnioian lit ClJrlibeXlanJ.I.

Hospital, I workej at Eellevue Hospital on ~ voluntary basis

I workej 8.E a key-punch operator at tti€: BurealJ. of Census,

pOj then I have jone sales work, selling shoes mostly.

;~ When jij you work for tte Oensus Dureau) before

were marriej? 1;; lJo, in 1940, I was ,Q,nthe nigh·t shift

there.

Q Nigh~ shift? A Yes.

Q They have two shifte on that? A They haj two

for key-punch operators.

Q How long ji:ftyou work. there? A It was just a couple

Q Bow long jij you live in 'VIJctsnington? A Well, we

Ii ved tbere from November, morning of November 28th, 1938 ,

to August 1941; anj then we came l:ackthere in, I believe

was MaY 19*5, nj I w'-1sthere until May of +; tis year.

Q You were there. VJbere WflS your husban:i?A He was

business :iown there, until we 801:1 1 t.

~ You ~ a businessjown there! A Yes.

by IFG)

s l4ore.

(Con t.

He went to take tbis job while I rAn our televie1d~

f

1"e baj a ratU.o I

f

i
Vihat ji j you caJ.l i tTl . ifxpress Ii .. 41c ·~n.:l· 11 I

.:. .... d.A i d·.J .aPP -1

I

television

up here.

anee Company.

j
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II

(From LB)

September 27, 1950

Re: John Doe
S" Danziger

Q Do you know the Sobells? A Yes) I do"

~ How long have you known them'i A Well I,
first met Mr. Sobell when he was going to college with my

husband, and I met Mrs. Sobell, as best I can remember,

about a year after they were married.

Q For how long a period of time have you known

A Well, Mr. Sobell, probably on and off, for the

last twelve years, maybe.

Q Where d1d you say you first met Sobell?

A He went to college wi th my husband, and ours \i'laS a

early romance J and I used to help my husband wi th his

engineering reports. The students used to write these

large reports, and I ueed to read figures to my husband

a,no h.elp him out" He was working while he wen t to co lIege I

ana I used to help him wherever I could, a~d the boys used

to come up to exchange notes and data and so on, and I got

to meet Sobell during that time.

Q How friendly were you with the Sobell family?

A Not very. When we got married and wen t d.own to 'washing­

ton, he was a bachelor t and we didn't do much going out

socially with him; and we left Washington in 1941, and I

did.nlt see him again until some time in 1945, when we came

back to \1ashington.t or 1946 - I don f t know what the date

Q Have you seen much of them recently, within

the last year or two? A In July, 1949 f when we got our
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off
new s ts.t1on wagon for the busine 58 J we took/tha t July 4th

week-end and came to New York, and I am afraid we went out

there to show it off just a little bit.

Then, when we moved back to New York here, we

called them up and told them we were living here again and

we would like to see them J and we went out to see them one

n1ght and brought a cak~ and talked.

Q Was 1t Just once?

we have been back.

A Yes, just onee, since

~ When was that, do you recall? A As best I

can pla c~ 1t,l t mus t have been some time Ie te Ma.y or ea.rly

June.

Q That must have been some time just before they

Ieft for }~ex1co. A When did they leave?

~ In June, 1950. A It must have been around

tha t time I yes.

Q Do you recall just whe.t you ta.lked about'l

A Well, mostly the fact that he was sending his youngster

to a private school l and we kind of argued back and forth.

I didn't quite agree that he should, and I told him he was

worrying too much about 1t.

Q It was just that ~pe of conversation? A An

she played the p1a~o for us, and we talked about food, and

her di sh-1A.Ta.sh1ng machine.

Q Did you talk about Julie Rosenberg? A No.

Q Was this visit before or after Rosenberg1g
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B.rrest? A I don I t know; vie d1dn' t te.lk about 1 t. When

was Rosenbe~g arres~ed?

Q I think in June, 1950. A Well, the two
I

things dontt - - I meant we didn't talk about it. !

Q Well, I assume if ~osenberg had been arrested~
you would have talked about it because you both knew him. I

•
A It di,jn1t come uP, and I d1dn't know him.

Q You never met him? A Never met him.

Q And never saw him? A Never saw him.

Q Did the Sobells ever visit your home? A No;

not in New York.

~ Did they vi 81 t your' home in We shlngton? A I

th1nk so. I think they visited once while we had the

store. I recall them coming over to the house.

~ Did your husband receive a letter from Sobell

while Sobell was in Mexico? A He said he dld, yes.

Q Did you see the letter? A As I told Mr. .1
Royal and Mr. Hanisch, the F. B. I. agents, when they talk1a

to me t my husband and I don't read ea.ch other's mail - we j
don1t think it 1s right.

My husband had the letter· on the desk l and I wen

over, and we were golng to play some gin rummy, and I put I
the letter asiie, and I looked at the general way the page

looks; so whether or not I read it, or my husband told me I
!
I

whe t 'rtJ'ctS in 1 t, I am not qui te certain. I recall the page,

Q ·where is the letter - has your husband found 1t1

.. -- -_·_~····_·_·~-_··_· __··········--···I--
I
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A I am pretty sure I threw it out.

Q You are sure you didn't read it? A I am not

certain of that.

Q Do you know what the contents of it were?

A I know we talked about the letter, and he sald that the

Sobells ha.d flo~ln to Mexico J and that they had a nice trip,

and they were going to stay there, or something like that.

Q NO\\T I your husband wes with the Sobells on the

night that they left for Mexico Cl~y, 1s that correct?

A Yes; he told me that.

Q Just what did he say in connection with that?

A Well, he came home at about -'- it was almost bed-time,

e~nd some time be fore our favori te TV program - -

Q That is eleven o'clock? A Yes; and he said,

III got that electric drill, so that I can f1x the bed for

you. u We had taken our bed off its regular posts) and had

them on legs, and they were splay1ngout J and we wanted to

put them on buckles to keep it more rigid; and I was kind

of nagging him about it, and he said he had gone out there

to get the electric drill.

Q Gone out where? A Out to the Sobella; and

I think he wen t to the library ,snd was read1ng up a. great

deal on plastics, wh1ch 1s a new field for him; and he said

"You know, they are going to Mexico for their vacation,"

and I sald~ t1They are kind of lucky 1 fl and he se.1d, IlThey

B.r e fly1ng dO'V'/n th ere and te-.klng the k1ds. It
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Q He said that they had already left? A Yes;

A No, I

he sa1d that they had departed when he left their house,

and I kind of mentioned that I thought they were rather

lucky, that they could get a vacatlon~ since we kind of

the need for one ourselves.

Q Do you recall whether you or your husband re-
other

ce1ved any/letters from Sobell while he was in Mexico?

A No, I don't, but I don't think we did, although - ­

D1dn 1 t Royal or Hanisch say something about another letter't

But I donrt recall - -

Q You donlt recall receiving any?

don't recall it.

Q Now, when you were in Washington, did you be-

long to one of those Communist cells down there? A I cer­

tainly did not.

Q You did not? A No, I did not.

Q Are you sure? A I am positive.

Q Now t I don't say that that question incrimi­

nates you~ and if you can answer it I suggest that you

answer 1 t. A It has no - - as far as I am concerned, I

can answer it.

Q You didn't belong to the housew1ves' cell down

there? A Absolutely not.

Q Are you sure"

A No.

A I am positive.

Q Well, now, d1dn J t you tell the F. B. I. Agents
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recently that you were a member of the Communist Party wh1le

you lived at Long Beach, California? A Well, I went to

one or two meetings there.

Q I know that, but didn't you tell them that you

't"'ere a. member? A Well, I recall consenting to jo1n 1t,

and so on, and then I recall indirectly hinting to my hus­

band that I had decided to join lt~ and his getting quite

furious, and sa.ying if I t-.ran ted to do anything abou t the

\far effort I should loan the car out to women;t to roll some
them

bandages or get/to give some blood, and it was much better;

that I should not just think in those terms, and he didn't

approve of it, and so on.

Q How long,approx1mately; were you a member of

the Party? A Well l I called the lady the following day,

and told her just to forget the whole thing, and I d1dn't

want to belong, and so on - - maybe it wasn't the follow1ng

day, but

A I don t t

Q Was this in California? A Yes.

Q Who was the lady, do you recall?

A Yes, thateg right.

Q Did you have to si~~ an application? A I

just don't recall whether or not I signed anything.

of days?

recall her name, but I just remember I used to, in my own

f1lind, call her Charlotte Greenwood, because she looked very

much like her.

Q Then you say you were only a member for a couple
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Q Well, were you a member of the Communist Party

after you returned to Washington from Ca11fornia, in 19451

A No.

Q You ~lere not? A No.

Q And you say you were not a member of the Navy

Department cell in Washington after ~ou returned from Call-
I

fornla? A No o

Q You repeat that? A Yes.

A NOt

Q Was your husband, to your knowledge, a m.ember

of the Navy Department Communist cell in Washington, after

he returned from California? A No.

Q Did he say he was? A No.

Q Were any Communist Party meetings held 1n your

home in Washington, D. C.J A No. I was a member of the

Women's Auxiliary of the United Public Workers.

Q Well, was that a Com~xnlst cell?

certainly wasn l t a Communist cell.

Q Did you have meetings 1n your home of the

a.uxiliary'? A Oh, surely. I had people coming up there

when we were working on sett1ng up the nursery school.
/

I had lots ·of women coming uP, and we talked a lot. I

couldn1t get out because my youngster was quite sick, but

·v"er'y- often women ca.me up.

Q Now, as a matter of fact, weren l t you a

of the Bronx County Communist Party in New York?

s1r.

A No,
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S. Danziger

Q Did you ever use the name of Sylvia Tucker?

A Well J that \v88 the nS1I16 I remember deciding to use when

I ,,,,an ted to join - - and" by the ws..y J it wesn t t the

Party at that time, because one of the things the woman

me - she said, "It is not the Communist Party_ We donft be­

lieve in that stuff no~. It 1s the Communist Political

Association, 8.nd it 1s dedica.ting 1tself' now to furthering

the war effort" and soon. tI

Q That was in Long Beach, California.? AYes.

Q But you used the na.me Sylvia Tucker? A Yes;

because my husband was qUite

Q In other words, you Joined it but he didn't

know about it, 1s that right? A No. He still does not.

Q Why did. you use the name Tucker? A It is my

mother's me,1den name" and I guess that is why I used it.

Q Why didn't you use your own name - Danziger?

A Because I didn't want anybody to know about it.

Q Why - were you ashamed of it? A ~vell, not

ashamed, but I was not a.bsolutely certain 1t was the right

thing to do.

Q Did you th1nk 1t was subvers1ve? A No. I

just fel tit 1 en I t a popular thing to do, B.nd I don' t like

to do things that are frowned on.

I mean.

Q I am talking about 1n 1943. A That is wha t
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Q Then you say you left this Communist Associa­

tion - whatever it was - - you severed your connection with

it in California? A Yes.

Q Did you ever attend any meetings, any Co~mun-

is t Par·ty meetings I in ·viashington after your return there

in 1945? A NOt sir.

Q You appreciate that this is all under oath,

and it 1s subject to perjury? A Yes ..

Do you remember when you were first inter-

viewed by the F.B. I. Agents? A Yes.

Q And do you remember denying knowing the,t your

husband had received any letter from Sobell? A Well I,
think that 1s a rather strong statement of what I said.

Mr. Hanisch and Mr. Roys_.l came 1n just a.fter I had gotten

home from my mother's house, with my nephew and the two

kids, at about five o'clock; and they ca~e in and I had

to get dinner ready, the ~1ds were yelling because they

wanted to watch the cowboy show, or whatever it was, on

television, and there was complete and utter confus1on t

as tl1 ey proba.bly well knew; 8,nd they kept asking me abou t

some letter, and I just frankly at that point didn't know

what in the world they were talking about.

Certainly, any - - it just hadn't struck me that

in any To'I1ay it 1tle,S significant, to me or anybody else. The

scene itlaS one of complete bedlam, and I finally had to

take them into the kitchen while I made dinner; to talk to

--_._-----------
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them; and they came beck the following day and then we sat

down and had a human conversation.

Q How long have you knOitln \}·l illiam Perl'i A \'lell,

that is Mutterperl?

Q Yes, Mutterperl. A Well, I knetllf h1m ce.sually

'¥ihen my husband. was going to college. He vias one of the

boys who went to school with him.

Q You saw him a lot? A. No.

Q Did. he recognize you out in the ante-room?

A Yes.

Q. Now, take your mind back to the evening that

your hus band wen t to the Sabella for the ele ctr1c drill.

Did he call the Sobells first, before he went there?

A Later on Han1schand Royal said that he did.

Q I am asking you; I know everything that Hanisch

and Royal know about itt but I want your recollection.

A You see, we d1dn 1 t have a telephone in the house.

Q. So the t a.s far as you know, you dldn I t hear the

call? A No.

Q But did he tell you later on that he had called

the Sobells? A Speclfically, I just don't recall that.

Q Well ~ when he returned tha.t night, Eind he we.s

telling you about the departure for Mexico, did he tell you

who ~!8 s present in the Sobells f house B.t the t1m~e went

for the electric drill? A Well, I do remember asking 1f

the'! were taking the girl with them, because when we were
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~ And the children were there? A That is all

there the first time Mrs. Sobell told me that the girl was

going to spend. the summer in \lls'shington vli th her fa ther I

and he said that the girl was there and was going with

them. That is the only thing I can specifically remember

A Yes.Q The girl was there?

about who he told me was there.

I remember about the discussion.

Q And the Sabells were tnere? .A That's right.

Q Did he say whether anyone else was there?

A I don't recall him saying anything about it.

Q You have talked with him since? A ~~1 th

whom?

Q Your husband - - who did he say was present

there that night, when the Sobella left for Mexico?
w

A Ou ts1de of \\,{ha t you have just told me about Mrs •....

Sobell's sister, I don't - -

~ I donlt want to be putting ideas in your mind

I want to be fair with everybody. I want to know what

your husband said about 1 t. A We just haven I t talked.

about who was there.

~ Did he mention Sobell·s s1ster?

sister?

Q Yes - - sister-in-law, Edith Lev1tow. A I

don't recall specifically talking about her, as far as

the t night goes.
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Q So that as far as you recall, as to what your

husband told you, he sald nothing about Edith Levltow being

present? A No, not that I recall.

Q Have you talked with Mrs. Sabell since her

return? A No, I haven't.

Q Have you talked w1th her attorneys? A No.

Q And you say you dontt know the Rosenbergs?

11 No, I do not.

And you don't know the Greenglasses?

Q Do you know Vivian Glassman? A No, I do not.

A No. I
A JUROR: You mentioned Ii the girl." Who

is lithe girl"?

THE WITNESS: Mrs. Sobellts daughter; I am

sorry.

Sobell letter? A We++, just the perpetual - shall we 8ay-

quarrel that goes on betNeen husband B.nd wife.

Q, Ha.dn't you been interviewed by the F. B. I.

Agents prior to the SobelJS departure for Mexico? A No •

Q But you had read in the paper

.,Q. Never?

being arrested?

A No~

A I just didn't connect

f

about Rosenberg I
the two. I dldnit

-'~+­
I
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know the people) and I dljn't knowSobell ~~ew the people;

and what earthly connection could there have been for me?

Q I don't know. I am trying to find out why the

letter irl8,S thrown away. A Just as I throw out everything

that I consider excess baggage. I just re5ularly clean otf

the desk. because my husband 1s a great accumulator 1 and I

have to battle with him perpetually about these things.

A JUROR: When did you f1rst hear that the

Sobells were questioned, and their conduct was

questioned?

THE WITNESS: When I heard about it on a news

broadcast, on the radio.

A JUROR: wben was that?

THE V1ITNESS: I remember hearing a fls.sh an­

nouncement at twelve o'clock, to the effect that

an engineer by the name of Morton Sobell was ar­

rested in - ~ I don't know whether it was MexlcQ

or Texas.

A JUROR: The F. B. I. hadn't questloned you

about that?

THE WITNESS: No.

A JUROR: Were you surp~lsed when you heard

that about Sobell?

THE WITNESS: I was utterly astounded. It

was a complete surprise to me.

A Ju~OR: Because of the fact that he was a
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Communist - was that the sarprise?

THE WITNESS: I don't ~~ow whether he is a

Communist or not.

Q Mrs. Danziger, your husband changed jobs from

Washington to up here, is that right? A No. He he.d a

business in Washlngton l before he came here.

Q He was discharged from the Government service?

A Yes.

~ What was the reason for that; it was a loyalty

check-up, wasntt it? A Well, he was passed on the

investiga.t1on and hearing, and then he wa.s f1red as a

securl ty risk.

Q And wasn't the reason that his wife belonged

to the Communist Party? A Yes; one of the reasons.

Q You say you d1dn I t belong to 1 t? A No.

They said I belonged to it in California, and I just told

my husband I d.idn't.

~ And to this day you haven't told him that you

did.? A No.

~ And you say you only belonged a few days in

California? A Well,' I don't know the exact time of the

thing, or whether the woman ever took my word seriously.

Q Did you ever attend any meetings in California?

A Yes, I remember attending one or two. I didn't drive

then, and the bus transportation at that time in Long Beach

~'Jas far from good, and I was taking a sewing course at the
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Singer Sewing Center at that time, and I went downtown and

told my husband I was going there, and instead I went to

the meeting.

~ Did you have any children at that time?

had my little girl then.

Q And how many meetings did you attend? A I

donlt remember. I remember one at the Odd Fellows Temple.

Q How many people were present at the meeting?

A I haventt any idea.

Q Some rough idea? A Thirt,y, or twenty.

Q And who spoke there? A I dontt recall. I

just :renember somebody coming up to me and asking me if my

husband wanted to buy insurance.

Q And do you remember the names of any other

members of the group out there?

Q You don 1 t remember a single name? A I really

don't.

Q That does not make sense. You must remember

some name? A I am sorry. The only connection I had with

this thing was with the woma~ 1n the book shop.

Q That 1s true, but if you ·went to meetings you

oertainly must have met some people and some names.

just don't remember their names.

A I

~ Is it that you 1on 1 t remember, or you don't

want to testify? A I Just don1t remember. I don1t re-

member even the name of this woman.
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Q Well, to me at least it looks as though you

are very reluctant to testify here. Now, as I told you

outside, I suggested that when you went into the Grand Jury

you tell the complete truth, and it was only in the event

that you got relucta.nt or hesitant l that the finger of sus-

picion would begin to point toward you.

Now, 1s there any particular reason for this

reluctance t or apparent reluctance? A It is no reluctance

on my part. I just don't remember these people.

Q Well, it appears to me as though you were re-

luctant. A \V'hat can I do?

A JUROR: T e Communist Party or cells ­h

or whatever group you belonged to - don't they

get a sort of flash P... S to where you a.re, and

follow you up in ~~other state?

THE WITNESS: I donJt know.

A JUROR: Did you drop that completely, or

was there any effort to contact you in Wash­

1ngton~

THE WITNESS: N0 7 none at all. I just put it

very firmly to that woman, i.'Jhen I called her and

told her my husba.nd. "v8s quite anti-Communist, as

such, and I had felt pretty badly about what I

had already done, contrary to his feelings, and

that was the last of it.

~ How did the woman hapnen to contact you1
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A Well, she ran a bookstore in Washington -- I mean in

Long Beach.

~ Whereabouts 1n Long Beach?

those streets downtown.

Q What is the name? A There are a couple of

streets that are shopping streets 4th and Broadway.

Q What was the name of the book store? A I

don't remember. I went to buy some sandals across the

street from there. they used to make those buffalo sandals

and I went across the street to buy a book for a child.

I had been hunt1ng allover town f'or the tlNo1sy Books for

Children) n which are qui te good and qui te populal"'; and I

went 1n to ask, and she said, "You come from New York1 lt and

I said, nYes,u and she said, HI can tell from the way you

talk. n

So we talked abou~ the community in general, and

I told her I was quite unhappy 1n California, and felt like

a kind or outcast there, and we were the only Jewish family

among seven hundred fifty out there, and my neighbors

~.leren l t particularly kind about 1 t t sha.ll we say. They

would come and see me when they wanted me to ta.ke their

child's temperature, or do something like that - or use

our car - but socially I belonged to the sewing circle on

the block, but they just didn1t cere to be friendly) and

I was quite lonesome; and we got to talking, and she said,

t''!tlhy don't you come dOl':n to some of these meetings'lu and
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I didn't go at first; and then I went in there to bUy 3111

a birthday gift, an engineer's hand-book of some kind: and

she talked to me again, and I went; and that was Just about

1 t. I don't know of any other conts,ct of that kind.

Q Do you have any letters or papers or anything

that would indicate who this party was; that owned the

book store and inveigled you 1nto joining the Communist

Party? A No I I don t t.

A JUROR: How could you telephone a person

and not know her name?

THE WITNESS: I telephoned the book store.

A JUROR: You must know the name of the

book store you telephoned to.

THE WITNESS: This happened 1n 1944 or 1945

and golly - -

A JUROR: It must have been quite important

to you.

THE WITNESS: You don't attach any signifi­

cance to it.

Q \fJhat did the woman say when you told her you

\f>l!in ted to ge t ou t of 1t? A She said 1 It Why are you so

exc1 ted 8,bout 1 t? 'INhy d.on t t you come to a few more meet-

ings, and see what goes on~"

Q Did you? A No, I didntt.

Q When is the next time you saw her? A In

Cal~forn1a you get mixed up about the seasonsl in point of
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time, but I would say it was maybe six months to a year

before I left there.

~ And you went to meetings all that time?

A No; that is the last one I went to.

~ Well, I will tell you frankly, I am a little

disappointed w1th your testimony. To me, from what I have

heard, and in the light of other testimony that has been

adduced before this body, the conclusion seems inescapable

that you have told some untruths before the jury, and are

subject to perjury. A Well, - -

Q Now, I am suggesting to you that the time for

you to purge yourself of tha.t perjury 1s right now, and

not later, and if you want to change your testimony 1n any

respect change it now. A Mr. Lane, I have nothing to

change. I don't know what you are referring to, or

else.

Q Well, I can I t argue the pain t 1"11 th you I but I

am giving you this opportunity. A Well, if I can't remem­

ber the names of people whom I saw bnce or maybe twioe,

what can I do about itt

Q- It is your problem, Mrs. Danziger, and it is

not mine. I am not referring only to the names of those

people, but I am referring to the various meetings in Wash­

ington, of the Com.l!lunlst cells. NoiftJ, I hope that no one

hag advised you improperly on this thing, because the tes­

timony that you have given is very pertinent, and you could
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be lnd1cte~ if the Grand Jury sees fit, for lying. A Mr.

Lane t I had many mee tings 1n my house of the women of the

Auxiliary 1 and I knew them qui te well J and they came B.,nd

Q Do you kno~T the names of the women '(

women in the Aux1liary?

A The

Q Yes. A Why, surely ..

Q Give me the names of the women. A There

were many of them. I remember meetings on the nursery

school - - there was

Q Oh 1 no, let's not do that little sliding act.

A That was part of the Auxiliary.

Q We are talking about the Auxi11ary meetings

in your home. A Yes.

Q. And you kne~l these women very \'!Jel.l? A Yes.

Q Who were they? A Let's see: I belonged

to a. group downtown, where I l1ved. At that time they hs"d

groups in various neighborhoods, because women found it

diffioult to travel - -

Q Now, did Mrs. E11tcher belong to one of the

groups that you belonged to? A Not in the AUXiliary.

Q. Did she belong to a1y Aux1liary tha t you be-

longed to? A She belonged to the larger AUXiliary grouI

Q Did you ever attend any meetings in her home'

A Of the AUXiliary, no.

Q Any meetings of any group - - never? A I
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attended a party in her home.
of these

Q. Did she ever attend any meetings of any/groups

in your home? A I can't recall, ever.

Q Did you and she evex" attend any meetings of

these groups in any third party's home~ A I just can't

re~call, l>1r. Lane.

Q Did you and Mrs. Elltcher belong to the hou

wives' cell of the Communist Party? A Mrs. El1tcher was

working; how could she be a housewife?

Q Plea.se anSl-Jer' the question; letts not argue.

A No.

Q The a.nswer 1s "noll? A Thatls right.

Q Did you ever attend any meetings of it to-

gether? A No.

MR. LANE: I have no more questions. Ma.y

the witness be excused?

THE FOREMAN~ You may be excused.

THE WITNESS: Do I have to wait outside?

MR. LANE: You might walt a few minutes;

I will be out there.

(WITNESS EXCUSED)
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